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موانع صادرات مواد معدنی
در تمامی کش��ورهای دنیا زمانی که کاهش ارزش واحد 
پول ملی رخ می دهد، فرصتی مناس��ب ب��رای بهره گیری 
صادرکنن��دگان از مابه التفاوت پول داخلی و ارز بین المللی 
ایجاد می ش��ود. در س��ال های اخیر کشورهایی نظیر چین 
و ژاپ��ن )در اوای��ل دهه ۲۰۰۰ ت��ا ۲۰۱۰ میلادی( از این 
روش برای کاهش ارزش پول ملی استفاده می کردند. این 
در حالی بود ک��ه در آن زمان ژاپن دومین رکن اقتصادی 

2جهان به شمار می رفت و چین از آن جلو نزده بود...
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گذری بر تولید فولاد 
در2020

 پایداری صنایع با تکیه
 بر فناوری نوین

 بار سنگین گرانی فولاد
 بر دوش سیمان است؟

 عبور فروش فولاد مبارکه
 از مرز ۵۰ هزار میلیارد تومان 

تولی��د فولاد در رده صنایع انرژی بر قرار دارد 
و صنعتی آلاینده محس��وب می شود. بر همین 
اس��اس نیز هر ساله با ش��روع فصل سرد سال، 
ش��اهد کاهش آم��ار تولید این فل��ز در جهان 

هستیم. درواقع، سیاست های محیط زیستی...

ای��ران در صنع��ت روی از ظرفیت ه��ای غن��ی 
معدنی برخوردار اس��ت و با توج��ه به این ذخایر، 
واحدهای بس��یاری برای فرآوری این ماده معدنی 
و تولید ش��مش روی احداث ش��ده اند. هرچند در 

طول سال های گذشته اکتشاف و استخراج...

درحال��ی که رزم حس��ینی وزیر صنعت، معدن 
و تجارت ب��رای مدیریت بازار فولاد و س��یمان و 
جلوگی��ری از روند غیرمنطق��ی افزایش نرخ انواع 
محصولات مرتبط در بازار برنامه هایی ارائه کرده و 
قرار اس��ت با اجرای این برنامه منطقی شدن نرخ 

فولاد و سیمان در بازار را تجربه کنیم...

 طرح های ناپخته 
برای بازار فولاد افزایش بهره وری 

معادن با هوشمندسازی
مهرداد اکبریان
رئیس انجمن سنگ آهن

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

چندی پی��ش نماین��دگان مجلس ش��ورای 
اسلامی با هدف تنظیم بازار فولاد، اقدام به ارائه 
طرحی با عنوان توس��عه و تولید پایدار فولاد با 
رویکرد اصلاح سیاست های تنظیم بازار کردند. 
این ط��رح از حلقه های بالادس��تی این زنجیره 
یعنی از س��نگ آهن تا محصول نهایی را شامل 
می ش��ود. با این وج��ود، انتقادهایی ب��ه موارد 
ذکرش��ده در آن مطرح است. درواقع فعالان هر 
حلق��ه از این زنجیره با توجه به س��ابقه فعالیت 
خ��ود در این زنجیره، انتقادهایی را به این طرح 
وارد می کنند. به عنوان مثال، در این طرح تاکید 
شده که عرضه همه محصولات زنجیره فولاد در 
بورس کالا ضروری است. این درحالی است که 
ای��ن اقدام برای برخی محصولات مانند س��نگ 
آهن ش��دنی نیس��ت. به ازای هر معدن س��نگ 
آهن، محصولی با کیفیت و مش��خصات متفاوت 
اس��تخراج می ش��ود؛ بنابرای��ن مدیریت عرضه 
این حجم قابل توجه از محصولات با مکانیس��م 
بورس ممکن به نظر نمی رس��د. ع��لاوه بر این، 
برخی از انواع س��نگ آه��ن مانند هماتیت های 
کم عیار در داخل کش��ور خریدار ندارند و ورود 
این محصولات به بورس به منزله پیچیده کردن 
هرچه بیشتر فعالیت تولیدکنندگان فعال در این 

زنجیره است. 
ادامه در صفحه 2
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ادامه از صفحه اول
در ای��ن میان، تکیه بر ش��رکت ب��ورس کالای ایران 
ب��رای تنظی��م بازار ف��ولاد، منطقی نیس��ت، چراکه از 
یک س��و بورس کالا، یک ش��رکت خصوصی اس��ت که 
نظ��ارت کاف��ی بر عملک��رد آن وجود ندارد واز س��وی 
دیگر، این شرکت خصوصی از امنیت و استحکام کافی 
ب��رای ورود تمام��ی معاملات زنجیره ف��ولاد برخوردار 
نیس��ت. علاوه بر این، ش��اید در آینده بورس جدیدی 
آغ��از به کار کند. با این وجود، بهره گیری از مکانیس��م 
بورس برای خرید و فروش محصولات راهکار درس��تی 
به نظر می رس��د، چراکه به ش��فافیت هرچه بیشتر در 
معاملات و تعیین میزان عرضه و تقاضا منجر می شود. 
در بن��د دیگ��ری از ط��رح مورد بحث تاکید ش��ده که 
دولت مکلف اس��ت ۵۰ درصد متوس��ط قیمت جهانی 
هر تن سنگ آهن را به تشخیص وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت به عنوان عوارض صادرات��ی در تمام زنجیره 
اعمال کند. به دنبال اجرایی شدن تبصره دیگری از این 
ط��رح نیز تمامی معافیت های مالیات��ی از این زنجیره 
حذف خواهد شد. بدون تردید اجرایی شدن این دست 
اقدامات به قطع تولید محصولات حلقه های بالادستی 
ای��ن زنجیره منجر می ش��ود؛ بنابرای��ن تجدیدنظر در 
آن ضروری اس��ت.  از مجموع موارد یادش��ده این گونه 
برداش��ت می ش��ود که ناپختگی های بسیاری در طرح 
توس��عه و تولی��د پایدار فولاد دیده می ش��ود. بنابراین 
چنانچه اراده حاکمیتی بر این اس��ت که حتما مجلس 
شورای اس��لامی تصمیم گیر نهایی برای زنجیره فولاد 
باشد، از متولیان امر انتظار می رود با مشورت فعالان و 
انجمن ه��ای بخش خصوصی زمینه اصلاح این طرح را 
فراهم کنند.  به اعتقاد من در طول سال های گذشته و 
تحت تاثیر مصوبات و دستورالعمل های اشتباه، سلامت 
زنجیره فولاد زیر س��وال رفته است. بازار زنجیره فولاد 
در س��ال های گذش��ته روزهای خوبی داشت و در عین 
س��لامت فعالیت می کرد. درواقع مکانیسم سنتی بازار 
یعنی عرضه و تقاضا نقش��ی بس��زا در کنت��رل بازار بر 
عهده داش��ت. تولیدکنندگان و مصرف کنندگان نیز از 
وضعیت موجود رضایت داشتند. اما درحال حاضر بازار 
از روند س��لامت خارج شده و سوءاس��تفاده گر در این 
ب��ازار افزایش یافته و بدون تردید در چنین ش��رایطی 
س��اماندهی آن دشوار است. با این وجود که ساماندهی 
این شرایط دشوار است و باید نکات بسیاری مورد توجه 
باش��ند اما متاسفانه ش��اهدیم که در طرح های جدید 
عظم��ت زنجیره فولاد نادیده گرفته می ش��ود. زنجیره 
ف��ولاد بخش قابل توجهی از تولی��د ناخالص ملی را در 
اختیار دارد؛ بنابراین کلمات و اعداد یادش��ده در طرح 
بهارستان نشینان در شأن و کفایت این صنعت نیستند. 
از ای��ن رو امید می رود هیات رئیس��ه مجلس ش��ورای 
اس��لامی و وزیر صنعت، معدن و تجارت زمینه خروج 
این طرح از دس��تور کار مجلس را فراهم کنند. درواقع 
راه حل ه��ای بهتری نیز برای س��اماندهی این زنجیره 
وجود دارد. ازجمله آنکه مجلسی ها می توانند به دولت 
در تکمیل و تصویب شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضا 

در زنجیره فولاد کمک کنند.

انجام نخستین عملیات 
 آتشباری در معدن 

سنگ آهن حنار
نخستین عملیات آتشباری در معدن سنگ آهن 
حنار انجام ش��د. به گزارش روابط عمومی شرکت 
تهیه و تولید مواد معدنی ایران، نخستین عملیات 
آتشباری در معدن سنگ آهن حنار با حضور رئیس 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان خراسان 
جنوبی، جمعی از مس��ئولان دستگاه های نظارتی 
اس��تان و همچنین نماین��دگان مجتمع طرح های 
اکتشافی خراسان جنوبی و ایمپاسکو انجام شد. بنا 
بر این گ��زارش بعد از برگ��زاری مناقصه عمومی، 
عملیات آماده سازی، باطله برداری و استخراج ماده 
معدنی از این معدن به میزان ۸۶۰ هزار متر مکعب 
به مدت ۲ سال به پیمانکار واگذار شده است که با 
اس��تقرار پیمانکار از مهرماه امسال عملیات تجهیز 
کارگاه و باطله برداری از این معدن آغاز و در 3ماه 
گذشته بالغ بر ۹ هزار متر مکعب باطله برداری رویی 
پیت معدن انجام ش��ده است. این معدن با ذخیره 
قطعی یک میلیون تن و ظرفیت اس��تخراج اسمی 
س��الانه ۱۰۰ ه��زار تن س��نگ آهن، درحال حاضر 
زمینه اشتغال 3۰ نفر را به صورت مستقیم فراهم 

کرده است. 
گفتنی است؛ معدن سنگ آهن حنار با مساحت 
۲۶.۶۹ کیلومتر مرب��ع در شهرس��تان نهبن��دان و 
در ۲۰۰ کیلومتری جنوب مرکز اس��تان خراسان 

جنوبی واقع شده است.

مدیرعام��ل ش��رکت معدن��ی و صنعتی چادرمل��و گفت: 
امس��ال تولید در چارملو بس��یار خوب پیش رفته و همه چیز 
طبق برنامه در حال انجام اس��ت، در تولید کنسانتره از برنامه 
تولید جلوتر هس��تیم. همچنین در داخل چادرملو اکتشافات 
جدیدی در حال انجام اس��ت و به ذخایر جدیدی دست پیدا 

خواهیم کرد.
ناص��ر تق��ی زاده در گفت وگ��و با ایراس��ین درب��اره خرید 
ماش��ین آلات معدن��ی در زمینه حفاری عمی��ق گفت: قطعا 
فناوری ماش��ین آلات معدنی در زمینه حفاری های عمیق به 
زودی و ظرف 4 تا ۵ ماه آینده به چادرملو خواهد رس��ید. ما 
در حال انتخاب ماش��ین آلات برای خرید هس��تیم و در این 

زمینه ش��رکتی ثبت کرده ایم و با تکمیل تیم این شرکت در 
ح��ال رایزنی و انتخاب برای خرید تجهیزات و ماش��ین آلات 

هستیم.
مدیرعامل ش��رکت معدن��ی و صنعتی چادرمل��و در ادامه 
گفت: ب��ا توجه به اینکه قدرت انتخاب نداریم در حال رایزنی 
با کش��ورهای مختلف در این زمینه هستیم و هر کشوری که 
تجهی��زات به ما بفروش��د و از هر کجا که بتوانیم خرید کنیم 
این اقدام صورت خواهد گرفت زیرا ایران درباره اکتش��اف از 
رقبای خارجی خود عقب است، و برای ما بسیار مهم است که 
بتوانیم به ذخایر عمیق دسترسی داشته باشیم. درحال حاضر 
ذخایر قابل توجهی از سنگ آهن در عمق بیش از ۱۰۰۰متری 

شناس��ایی ش��ده اما بهره برداری از آنها ب��دون بهره گیری از 
تجهیزات جدید امکان پذیر نیست.

تق��ی زاده به برنام��ه جدید وزیر صنع��ت در زمینه ابطال 
پهنه ه��ای بلاتکلی��ف اش��اره کرد و اف��زود: ما به ش��دت از 
برنامه ای که از سوی وزیر صنعت، معدن و تجارت برای ابطال 
پهنه های بلاتکلیف ارائه شده استقبال می کنیم. این کار اقدام 
بسیار خوبی اس��ت و می تواند بسیار اثر بخش است. اگر این 
اتف��اق بیفتد و این پهنه ها در اختیار ش��رکت های خصوصی 
بزرگ قرار بگیرد و آنها بتوانند اکتش��افات عمیق انجام دهند 
و انقلاب��ی در زمینه معدنکاری صورت می گیرد و با این اقدام 
زمینه کار کردن شرکت های گوناگون روی این مناطق ایجاد 

می ش��ود و تکلیف این معادن مش��خص می شود زیرا دست 
روی هر پهنه ای گذاشته می شود خواهید دید که چند نقطه 

از آن ثبت شده است.
وی به وضعیت چادرملو پرداخت و گفت: امس��ال تولید در 
چارملو بس��یار خوب پیش رفته و همه چی��ز طبق برنامه در 
حال انجام اس��ت. در تولید کنس��انتره از برنامه تولید جلوتر 
هس��تیم. همچنین در داخل چادرملو اکتشافات جدیدی در 
حال انجام است و به ذخایر جدیدی دست پیدا خواهیم کرد. 
درحال حاض��ر روی این ذخایر جدید کار می کنیم و با آمدن 
دس��تگاه های حفاری آن را تکمیل خواهیم کرد. البته فعلا از 

مقادیر آن اطلاع دقیقی نداریم.

مش��اور طرح جامع فولاد با اشاره به موانع ادغام واحدهای 
ف��ولادی در کش��ور گفت: بح��ث ادغام واحده��ای فولادی 
چندین س��ال است که در کش��ور مطرح است ولی عملیاتی 
نمی شود چون فولادسازان به جای اینکه تفکرشان این باشد 
که از طریق ادغام بازدهی واحدهایشان افزایش پیدا می کند 
و هم افزایی ایجاد می شود، به این فکر می کنند که اگر ادغام 
شوند اقتدارشان را از دس��ت می دهند و دیگر خودمختاری 

نخواهند داشت. 
محمد ابکا در گفت وگو با بیرونیت تصریح کرد: چند سال 
پیش بحث ادغام فولاد مبارکه و ذوب آهن در اصفهان مطرح 
ش��د تا از طریق ادغام، یک واحد بزرگ فولادی در اصفهان 

راه اندازی ش��ود ول��ی بهانه هایی از این دس��ت که به دلیل 
تفاوت در خ��ط تولید و تفاوت در ن��وع محصولات تولیدی 
نمی ت��وان ای��ن واحدها را ادغام کرد آورده می ش��ود این در 
حالی است که در دنیا واحدهای مختلف حتی باوجود تولید 
محصولات متفاوت و خطوط تولید مختلف در یکدیگر ادغام 

می شوند. 
وی عنوان کرد: واحدهای کوچک فولادی هم به واس��طه 
ادغ��ام بازدهی بیش��تری پیدا می کنند، تولیدش��ان افزایش 
پی��دا می کند و در زمینه صادرات ه��م موفق تر خواهند بود 
ولی با وجود اینکه در س��ال های گذش��ته به ط��ور مکرر از 
ادغام این واحدها صحبت ش��د تا واحدهای کوچک فولادی 

را به س��مت جنوب کش��ور هدایت کنیم و به واسطه ادغام 
واح��د ب��زرگ در جنوب راه اندازی ش��ود اس��تقبالی از این 
پیش��نهادها نمی ش��ود و همواره واحدهای فولادی کوچک 
 در مکان ه��ای مختل��ف و ب��ه ص��ورت دلبخواه��ی احداث 

می شوند.
ابکا تاکید کرد: در دنیا ادغام فولادس��ازان نتایج مثبتی را 
برای این واحدها به دنبال داش��ته است تا جایی که هزینه ها 
کاه��ش یافت��ه و این واحدها به واس��طه اس��تفاده از دانش 
یکدیگر بازده��ی خود را افزایش داده اند به عنوان مثال یک 
کنسرسیوم متشکل از زیمنس، میتسوبیشی و فست آلپین 
نمونه موفقی از این دست واحدهایی هستند که در یکدیگر 

ادغام ش��دند و البته که پروژه های تاثیرگذاری را در گل گهر 
انجام داده اند.  

مشاور طرح جامع فولاد خاطرنشان کرد: در کشور ما ادغام 
واحدهای فولادی تأثیر زیادی روی چگونگی سیاست گذاری 
برای این واحدها و ایجاد هم افزایی بین آنها دارد ولی واقعیت 
این است که ادغام واحدهای فولادی در کشور ما به دلایلی 

که ذکر شد عملیاتی نشده و نمی شود.
 ابکا گف��ت: زمانی ک��ه واحدهای ف��ولادی دولتی بودند 
پیش��نهاد ادغ��ام این واحدها مورد اس��تقبال ق��رار نگرفت، 
درحال حاض��ر که بیش��تر واحده��ا، خصولت��ی و خصوصی 

هستند دیگر ادغام واحدهای فولادی امکان پذیر نیست.

برنامه چادرملو برای اکتشافات عمیق

مخالفت فولادسازان با طرح ادغام 

گروه معدن

در تمامی کش��ورهای دنی��ا زمانی که کاهش 
ارزش واح��د پ��ول مل��ی رخ می ده��د، فرصتی 
مناس��ب ب��رای بهره گی��ری صادرکنن��دگان از 
مابه التفاوت پول داخل��ی و ارز بین المللی ایجاد 
می شود. در سال های اخیر کشورهایی نظیر چین 
و ژاپ��ن )در اوایل دهه ۲۰۰۰ تا ۲۰۱۰ میلادی( 
از این روش برای کاهش ارزش پول ملی استفاده 
می کردند. این در حالی بود که در آن زمان ژاپن 
دومین رکن اقتصادی جهان به ش��مار می رفت و 
چی��ن از آن جلو نزده بود. چی��ن با به کارگیری 
روش کاه��ش ارزش یوآن حجم صادرات خود را 
با افزایش چش��مگیری همراه کرد که این روش 
در ۲س��ال اخیر بارها مورد اعت��راض امریکا قرار 

گرفت.
ب��ه گ��زارش معدن نی��وز، جعف��ری طهرانی، 
کارشناس ارش��د بازارهای بین الملل با این نگاه 
ک��ه باید چالش ها ب��ه فرصت تبدیل ش��ود و از 
کاهش ارزش پول ملی به نفع صادرات اس��تفاده 
کنیم، تش��ریح کرد: این رویداد در مواردی که از 
کنترل دولت ها خارج باش��د ب��ه طور حتم روی 
صادرات ملی یک کش��ور تاثیر منفی می گذارد؛ 
ام��ا در مورد ای��ران بروز این روی��داد با توجه به 
اینکه کاهش ارزش پول ملی کنترل شده نیست، 
نبای��د فراموش کرد که نوس��انات ارز به ش��دت 
خس��ارت آور اس��ت. باید توجه داشت خریداران 
خارج��ی که کالای ایرانی می خرند به طور کامل 
در جریان آنچه برای اقتصاد کش��ور در ش��رایط 
تحریم ه��ای ظالمان��ه رخ می دهد، هس��تند. به 
ای��ن صورت ک��ه آنها اطلاع��ات لازم را از طریق 
صرافی ه��ا هنگام انج��ام مبادلات پولی کس��ب 
می کنن��د و وقتی روند ارزش ریال را به س��مت 
کاهش ببینند با تضعیف ریال، در نوبت های آتی 
خرید خود هنگام پرداخت پول این مسئله را به 
چانه زنی می کشانند. آنچه مسلم است فشار این 
چانه زنی به فروشنده وارد می شود و در نهایت به 
اجبار مجبور به پذیرش هس��تند. در این میان با 
توجه به اینکه هم بخش معدن و هم فولاد هر دو 
از درجه اهمی��ت بالایی برخوردارند و زنجیره وار 
به هم مرتبطند، از این رو فعالیت صادراتی در هر 
دو بخش می تواند ب��رای بازرگانان حائز اهمیت 
باش��د.اگرچه روال فعالی��ت بازرگان��ی در حوزه 
معدن��ی زنجیره ارزش نس��بت به بخش فولادی 
تفاوت های��ی دارد؛ در حوزه ف��ولاد، نرخ جهانی 
و بنچ مارک علی القاع��ده رفرنس جهانی مدنظر 
فعالان ح��وزه قرار می گیرد و از ای��ن رو در کار 
بازرگانی می توان با مذاکره بیش��تر با خریداران 
آنه��ا را مجاب کرد که نرخ جهان��ی را به عنوان 

مرجع ملاک نظر خود قرار دهند.
وی اف��زود: تف��اوت دیگ��ر در م��ورد صادرات 
محص��ولات معدن��ی ای��ن اس��ت ک��ه عای��دی 
صادرکنندگان مواد معدنی این بخش از زنجیره 
بسیار کمتر از آن چیزی است که تصور می شود؛ 
به طوری که حتی به واس��طه ای��ن عایدی قادر 
نیس��تند که در فرآیند های توس��عه ای در بخش 
معدنی زنجی��ره ارزش به انجام س��رمایه گذاری 
اقدام کنند. البته مش��کل اساسی در سطح کلان 
اقتصاد تحریم ها است و شاهد آن هستیم که این 
تحریم های ظالمانه روز به روز حادتر می ش��ود. از 
طرفی چین به عنوان شریک تجاری ایران مدتی 
است در رابطه با خرید محصولات معدن و صنایع 
معدن��ی همکاری ه��ای لازم را انج��ام نمی دهد. 
به دنبال آن نیز بانک کونلون از شروع تحریم های 

اعم��ال ش��ده در ۲ بخش معدن و ف��ولاد که به 
۲س��ال پیش بازمی گردد ب��ه روایتی ارتباطات و 
مراودات مالی را با ایران قطع کرده اس��ت. اخیرا 
نیز مشاهده می ش��ود که بسیاری از کشتی های 
ایرانی  حامل کلینکر، ف��ولاد و محصولاتی نظیر 
مشتقات سنگ آهن برای تخلیه بار دچار مشکل 
شده اند. این مسئله بیشتر در صادرات محصولات 
معدنی اثرگذار اس��ت؛ به طوری که دیده ش��ده 
ک��ه در ص��ادرات کالاهای کانتین��ری مثل ماده 
معدنی ک��روم به مقصد چی��ن، صادرکنندگانی 
که از کشتی های ایرانی استفاده می کنند هنگام 
تخلیه بار با مشکل مواجه می شوند. هنگامی  که 
صادرات محصولات معدنی به مشکل برمی خورد، 
برای تولیدکننده محصولات معدنی نیز مش��کل 
ایجاد می ش��ود. این در حالی اس��ت که همیشه 
تولیدکننده و صادرکننده یک محصول ش��رکتی 
واحد نیس��تند و ممکن اس��ت ۲ یا چند شرکت 
همکار باشند، اما بدیهی است که مشکل یکی از 

آنها بر دیگری قابل انتقال است.
جعفری طهران��ی به عنوان راهکار پیش��نهاد 
داد: چنانچ��ه دولت در نظر دارد ت��ا از صادرات 
محصولات معدنی و حتی از صادرات محصولات 
فولاد حمایت کند باید قوانین دس��توری را کنار 
بگذارد، زیرا به صورت دستوری در رابطه فولاد و 
چرخه زنجیره فولاد همانی رخ می دهد که از دو 
س��ال پیش آن را تجربه کردیم. اکنون شاهدیم 
ک��ه ص��ادرات آهن اس��فنجی عم��لا امکان پذیر 
نیست؛ این ش��کل دس��توری به صورتی درباره 
آهن اس��فنجی و عرضه آن در بازار های صادراتی 
از ۲سال پیش مشکل س��از شده که هر از گاهی 
ب��رای کنترل ب��ازار داخلی ش��اهد ای��ن رویداد 
هستیم. به طوری که بازار داخلی فولاد یک بازار 
مصرف واقعی نیست و اکنون شاهد تب هیجانی 
ب��رای خرید فولاد در داخل بورس و خارج از آن 
هس��تیم که نش��ان از تمایل تاجران با توجه به 
رش��د نرخ روز به روز این قبیل محصولات، برای 
خرید و انبار کردن این محصولات دارد. استدلال 
تاجران در این برهه از اقتصاد این اس��ت که پول 
ملی در حال ضعیف ش��دن اس��ت و بر این باور 
هس��تند که اگ��ر به جای حفظ پ��ول، کالایی را 
خری��د و انبار کنند، بهتر اس��ت. از طرفی لزوما 

نتای��ج معاملات در ب��ورس کالا نی��ز به مصرف 
مستقیم در ساخت وس��از نمی رسد. مدتی است 
ش��اهد آن هستیم که نرخ ملک رونق پیدا کرده، 
اما ساخت وس��از روال و رواج همیشگی را ندارد. 
به همین دلیل است که دولت کنترل بازار فولاد 
را به بهانه اینکه بازار داخل تش��نه فولاد اس��ت 
در اختیار گرفته اس��ت. ب��ه عقیده من این اقدام 
صحیح نیس��ت، چر اکه چینی ها اکنون به خرید 
فولاد تمایل نشان می دهند. از این باب نمی توان 
مطمئن بود که چین همیش��ه درخواست خرید 

داشته باشد. 
آخرین ب��ار صادرات فولاد ای��ران به چین که 
می ت��وان گفت در حجم قابل قبولی نیز به انجام 
رس��ید، به مرداد و ش��هریور ماه سال ۱3۹۶ باز 
می گ��ردد و همین امر نش��ان می دهد که چین 
همیش��ه پای ثابت خرید محصولات ما نیس��ت. 
پیش بینی ها حاکی از آن است زمانی که وضعیت 
اقتص��ادی متاثر از کرونا در اروپ��ا و خاور دور و 
خاورمیانه )یعنی در س��ال ۲۰۲۱( بهتر ش��ود، 

نسبت تولید و عرضه فولاد افزایش می یابد. 
در ای��ن میان چین باز هم نس��بت به کاهش 
تولی��د، کاهش خری��د و کاه��ش واردات اقدام  
خواهد ک��رد. بنابر این ما باید از ش��رایط زمانی 
فعلی که مش��تری برای محص��ولات وجود دارد، 
به خوبی اس��تفاده کنیم. نکته قاب��ل توجه این 
است که هر اقدام دستوری؛ در مورد کاهش نرخ 
ارز یا قوانین دس��توری در رابطه با عدم صادرات 
محصول تاثیر بسیار شدیدی در تولید محصولات 
معدن و صنایع معدن��ی می گذارد و این تاثیر به 
طور مس��تقیم در صادرات قابل لمس است و در 
نهایت بر تولید محصولات این حوزه اثر دارد. این 
بدان معناست که رابطه تولید و صادرات تابعی از 

یک حرکت پینگ پنگی است.
کارش��ناس ارش��د بازاره��ای بین الملل خاطر 
نش��ان کرد: نکته دیگری که بای��د بدان آگاهی 
داش��ت محدودیت های موجود در شرایط فعلی 
بخش بازرگانی اس��ت؛ تجاری که از ایران خرید 
می کنند بیشتر بخش خصوصی هستند و عموما 
دولتی نیس��تند، اما آنها به واسطه اقدام به خرید 
محصول از ایران، خطر و ریسک بزرگی متحمل 
می ش��وند. ای��ن در حالی اس��ت که ب��رای آنها 

گش��ایش اعتبار اس��نادی به نفع صادرکنندگان 
ایرانی وجود ندارد. با وجود این قبیل ریس��ک ها 
باید پرداخت نقدی انجام دهند و این امر مستلزم 
سرمایه گذاری در س��طح بالایی است. در زمانی 
که امکان اعتبار اس��نادی وجود دارد بانک نقش 
مهم��ی  در تامی��ن س��رمایه دارد، ام��ا در زمان 
پرداخت نقدی باید خود س��رمایه گذار کل مبلغ 
سرمایه گذاری را متقبل شود. حال اگر قرار باشد 
که با قوانین دستوری خرید کنند و خریداران با 
ممانعت مواجه ش��وند حاصل آن دلسردی برای 
خریداران اس��ت. اگر به صورت م��وردی جلوی 
صادرات را بگیریم و آنها نتوانند به طور مس��تمر 
خرید انجام دهند، به نحوی که س��لیقه ای موانع 
صادرات برداش��ته و گذاشته شوند، انتظار اینکه 
دوباره تجار خارجی محصولات ایرانی را انتخاب 

کنند، انتظار غلطی است.
 در خص��وص صادرات آهن اس��فنجی ش��اهد 
آن بودی��م ک��ه پیش از این کش��ورهای عمان و 
هندوس��تان خریدار این محص��ول بودند، اما به 
محض دخالت دولت کار متوقف ش��د و چنانچه 
در این مقط��ع دولت صادرات آهن  اس��فنجی را 
آزاد کن��د خری��داران قبلی دیگر تمایلی نش��ان 
نخواهن��د داد، چرا که منب��ع تامین کننده را به 
دلیل ع��دم تداوم رون��د خرید، تغیی��ر داده اند. 
همان طور می توان یادآوری کرد که سال گذشته 
صادرات اسفنجی به ترکیه شروع شد، اما به علت 
اعمال محدودیت هایی متوقف شد. بنابراین تجار 
ایرانی با چنین تصمیمات دس��توری، بازار هایی 
را که ب��ه عنوان ه��دف صادراتی س��ال ها روی 
آنها تمرکز کرده اند متاس��فانه به مرور از دس��ت 
داده اند. عدم ثبات قوانی��ن دولتی، باعث ضرر و 
زیان ش��رکت ها و تجار ایرانی و خارجی می شود 
و همین موضوع س��بب می شود تمایل آنها برای 
خری��د و صادرات مواد معدنی ب��ه همراه جایگاه 
 صادرات��ی ای��ران در س��طح بین الملل��ی از بین 

برود.
کیوان جعفری طهرانی گفت: دولت در صادرات 
حوزه مع��دن و صنایع معدنی محدودیت هایی را 
وض��ع کرده اس��ت، از ای��ن محدودیت ها اعمال 
عوارض برای ص��ادرات، قیمت های فرمایش��ی، 
ممنوعیت صادرات، لزوم داش��تن تیک صادراتی 

وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت اس��ت. وی با 
اش��اره به تاثی��ر منفی عملکرد دول��ت در آینده 
ش��رکت های معدنی گفت: ش��رکت های معدنی 
به خصوص ش��رکت های خصوص��ی چاره ای جز 
قب��ول محدودیت ه��ا ندارند و این مانع تراش��ی 
در ص��ادرات م��واد معدنی باعث می ش��ود ضربه 
بزرگی در آیند به ش��رکت های معدنی زده ش��ود 
و ش��رکت های علاقه من��د به حض��ور در بورس، 
از حضور س��رباز بزنند. همچنین میزان بازدهی 
ش��رکت های معدنی با کارآیی مثب��ت و معادن 
فع��ال نیز به تدریج ب��ا بازدهی کمت��ری روبه رو 
ش��وند. از جمله این ش��رکت های فعال معدنی، 
ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران است که 
در طول ۲ سال گذشته در زمینه احیا و نوسازی 
معادن کوچک مقیاس با قدرت فعالیت می کند.

جعف��ری طهرانی در ادامه با بی��ان اینکه باید 
محدودیت ه��ای کارشناس��ی ب��ه صورتی اعمال 
ش��ود که علاقه من��دی فعالیت در ح��وزه معدن 
و صنای��ع معدنی از بین ن��رود، گفت: جلوگیری 
از خام فروشی سیاست درس��تی است اما اعمال 
نظرات غیرکارشناس��انه، دس��تورات فرمایش��ی؛ 
ازجمله عواملی اس��ت که بر رون��د بازار معدن و 

صنایع معدنی تاثیر منفی خواهد گذاشت.
وی با اش��اره ب��ه تنوع محص��ولات معدنی در 
کش��ور گفت: بس��یاری از مواد معدنی در کشور 
مص��رف داخل��ی ندارند و ص��ادرات آن علاوه بر 
درآم��د ارزی، اش��تغال نی��ز در  ب��ر دارد. تنها راه 
پیش��رفت، اج��رای س��رمایه گذاری در توس��عه 
فناوری اس��ت. سنگ آهن هماتیت از جمله مواد 
معدنی اس��ت که جلوی صادرات آن گرفته شده  
است. با برنامه ریزی درست، ارز حاصل از فروش 
آن می تواند صرف س��رمایه گذاری ب��رای ایجاد 
کارخانجات کنس��انتره هماتیت ش��ود. تحلیلگر 
ارشد بازارهای بین المللی معدن و صنایع معدنی 
در پاس��خ به این پرس��ش که آیا محدودیت های 
ص��ادرات معدنی بر عملکرد ش��رکت های بزرگ 
بورس��ی تاثیر گذار اس��ت، گفت: ب��ه طور قطع 
کاه��ش صادرات بر عملکرد ش��رکت های بزرگ 
معدنی بورس��ی تاثی��ر دارد. محدودیت صادرات 
فولاد و کنترل میزان آن به ش��کل مس��تقیم بر 

ارزش سهام این شرکت ها در بورس تاثیر دارد.

موانع صادرات مواد معدنی

 طرح های ناپخته 
برای بازار فولاد
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فرسودگی ماشین آلات مشکل بزرگ معادن

یک جای عکس هم برای من خالی بگذارید

آنچه که امروز در بخش مع��دن و صنعت معدنکاری ایران 
مهم اس��ت نوسازی و بهسازی ماش��ین آلات معدنی خصوصا 
ماشین آلات مورد استفاده پیمانکاران بزرگ معدنی است که 
اگر در این زمینه اقدامی صورت نگیرد، به سرعت شاهد افت 
تولیدات معدنی و بعد از آن شاهد افت چشمگیر فرآوری مواد 

معدنی خواهیم بود.
به گزارش ایراسین، اگر اقدامی برای بهبود وضعیت ماشین 
آلات معدنی و تجهیزات معدنی انجام نش��ود ، به یک باره کل 
ماش��ین آلات فعال در این صنعت با افت روبه رو خواهند شد 
که نتیجه آن از دس��ت دادن حجم بالایی از میزان استخراج 
و فعالیت های معدنی در کش��ور اس��ت؛ زی��را در حال حاضر 
ماشین های فعال در معادن بسیار قدیمی بوده و امکان تعمیر 
بسیاری از آنها وجود ندارد، بنابراین عدم توجه به این موضوع 
سبب خروج آنها از چرخه تولید خواهد شد و یکی از بدترین 

اتفاقات در بخش معدن را رقم خواهد زد.

یکی دیگ��ر از معضلات امروز بخش مع��دن، افت تولید در 
بسیاری از معادن کشور است که برای این موضوع نیز  جریمه 
پرداخ��ت می کنن��د. از طرفی، ب��ه طور قطع، ب��دون واردات 
ماش��ین آلات نمی توان فعالیت در معادن را ادامه داد ، امروزه 
ماش��ین های معدنی در گمرک متوقف شده و اجازه ترخیص 
به آنها داده نمی شود. این توقف سال ها طول می کشد و سبب 

از بین رفتن و خرابی ماشین آلات نیز می شود.
این موضوع در حالی مطرح می ش��ود که اگر این رویه ادامه 
یاید، تمام بخش های خصوصی و دولتی در شرایط بسیار بدی 
ق��رار خواهند گرف��ت و روند فعالیت معادن نیز با مش��کلات 

بسیاری همراه خواهد شد.
به گفته فعالان این بخش، در گذش��ته نیاز ماشین آلاتی به 
س��ازمان صنعت ، معدن و تج��ارت و در نهایت وزیر صنعت، 
معدن و تجارت ارجاع و از آنجا پیگیری می ش��د. اکنون باید 
مشخص ش��ود که درباره ممنوعیت واردات ماشین آلات چه 

کسانی با فعالان معدنی همسو هستند؛ نکته مهمتر اینکه آیا 
امروز تولیدکننده داخلی برای تامین ماش��ین آلات مورد نیاز 
معادن وجود دارد یا خیر؟ چرا که همان گونه که اش��اره ش��د، 
تمامی معادن در ایران دچار فقر ماشین آلات هستند و این در 
حالی اس��ت که گمرک ها مملو از ماشین آلات بوده، اما مجوز 

ترخیص به آنها داده نمی شود.
اینک��ه وزارت صنع��ت ، مع��دن و تجارت ب��رای حمایت از 
تولیدکنن��دگان ماش��ین آلات معدن��ی در کش��ور همچ��ون 
هپک��و، ورود ماش��ین آلات را ب��ه صورت کل��ی ممنوع اعلام 
 کرده، نکته ای قابل تامل بوده و باید مورد بررس��ی بیش��تری 

قرار گیرد.
البت��ه با توج��ه به نی��از ماش��ین آلات، نباید گف��ت که با 
وارد ش��دن هپکو ب��ه میدان س��ایر تامین کنن��دگان از دور 
خارج می ش��وند؛ زیرا این ش��رکت نیز توان س��اخت تمامی 
ماش��ین آلات مورد نی��از معادن را نداش��ته و اگ��ر با همین 

دی��دگاه یعنی جلوگیری از ورود ماش��ین آلات به کش��ور به 
 پیش رویم، برنامه های تولید معادن کشور نیز محقق نخواهند 

شد.
همچنین یک��ی دیگر از تاثیرات ای��ن بخش نامه جدید که 
جلوگیری از ورود کل ماش��ین آلات به کش��ور اس��ت، سبب 
بیکاری و ایجاد مش��کلاتی برای افراد شاغل در معادن و سایر 
بخش های مرتبط می شود که باید مورد توجه و بررسی هرچه 

بیشتر از سوی مسئولان قرار گیرد.
معادن به عنوان تامین کننده مواد اولیه صنایع معدنی کشور، 
نقش مهمی در پیش��برد اهداف صنعت و اقتصاد کشور دارند 
و در صورتی که برنامه ای برای بهبود روند فعالیت معادن در 
پیش گرفته نشده و طرح نوسازی و بهبود ماشین آلات موجود 
در کشور انجام نشود، در آینده ای نه چندان دور دچار مشکل 
خواهیم شد و تحقق اهداف در افق 1404 برای صنایع معدنی 

سخت و حتی غیر ممکن می شود.

میع�اد ایران نژاد- رئیس روابط عموم�ی و امور بین الملل، 
ش�رکت معدنی و صنعتی گل گهر: 1۳ دی ماه ۹۸ وقتی که خبر 
شهادت سردار شجاع و س��رافراز سپاه اسلام در رسانه ها منتشر شد 

یک جهان را در بهت و اندوه فرو برد.
مجاهد فی س��بیل اللهی که عمر پربرکت خود را در سایه سار قرآن 
و اهل بیت )ع( ب��ه مجاهدت خالصانه در جبهه های حق علیه باطل و 
پس از آن در سنگرهای مختلف از جمله نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اس��لامی و جبهه مقاومت سپری نمود و همواره در قامت یک 
فرمانده خردمند، هوش��مند و شجاع با نقش آفرینی های برجسته در 
عرصه ه��ای صیانت از آرمان ها و ارزش های انقلاب و نظام، بر مس��یر 
نورانی جهاد و ش��هادت و ولایت پای فش��رد و با داشتن دغدغه های 
زلال و مقدس��ی همچون دغدغه اس��لام، انقلاب، ام��ام و رهبری، به 

دیدار حضرت حق شتافت.
لحظه ای که خبر ش��هادت حاج قاس��م را شنیدم نخستین چیزی 
که در ذهنم نقش بس��ت، خاطره ای بود که از حضور ایشان در مراسم 
تش��ییع سردار ش��هید الله دادی از یاران دیرینه  حاج قاسم و شهدای 

جبهه مقاومت داشتم. 
دی ماه ۹۳ یک روز قبل از مراس��م تش��ییع سردار شهید الله دادی 
خبری در ش��هر پیچید که قرار اس��ت س��ردار حاج قاسم سلیمانی 
فرمانده نیروی قدس سپاه برای مراسم تشییع سردار شهید الله دادی 
که از یاران دیرینه  او و از مدافعان حرم بود و به  دس��ت تروریست های 

رژیم صهیونیس��تی در لبنان به ش��هادت رسید به س��یرجان بیاید، 
ش��اید ابتدا خیلی ها فکر می کردند که س��ردار سلیمانی در پوشش 
تیم محافظتی برای مراس��م تش��ییع بیاید و خیلی هم سریع مراسم 
را ترک کند اما چیزی که مردم در روز تش��ییع دیدند شاید برایشان 
غیرقابل تصور بود. س��ردار س��لیمانی مانند بسیاری از مردم عادی و 
بدون هیچ گونه تیم محافظتی از همان ابتدای مراسم تشییع دوست و 
همرزم قدیمی خود در سیرجان حاضر شد و سپس برای خاکسپاری 
او راهی ش��هر پاریز زادگاه سردار شهید الله دادی شد و حتی خودش 
شخصا او را خاکسپاری کرد و بعد هم در کنار قبرش نشست و برایش 

زیارت عاشورا خواند.
ای��ن موضوع برای من خیل��ی جالب بود که چگون��ه یک فرمانده 

نظامی در سطح سردار سلیمانی که دشمنانش حتی از شنیدن نام او 
هم واهمه دارند این گونه بدون هیچ تیم محافظتی و تش��ریفاتی و در 
اوج تواضع در مراس��م تشییع یکی از یاران دیرینه اش حاضر می شود 
و رس��م رفاقت را حتی در خاکسپاری او هم به خوبی ادا می کند و این 
بهترین خاطره ای بود که از س��ردار س��لیمانی در ذهنم ماندگار شد. 
س��ردار شهید س��لیمانی همواره، آزادانه و بی پروا در مقابل دشمنان 
س��خن می گفت و از هیچ چیز واهمه نداش��ت. آنچه در سخن و عمل 
او نمایان بود بار مس��ئولیت انس��ان است که باید در حد توان در ادای 
ای��ن امانت همت گمارد و همه دیدند ک��ه چگونه با خطرکردن های 
بس��یار، در مواجهه با دشمنان قرار می گرفت و انگار که همه رفتن ها 
و بودن ه��ای او در میدان نبرد، چندین ش��هادت ب��ود و به فرمایش 
مقام معظم رهبری »حاج قاس��م بارها و بارها در معرض شهادت قرار 
گرفت��ه بود اما در راه خدا و انجام وظیف��ه و جهاد، از هیچ کس و هیچ 

چیز پروا نداشت«.
به طوریکه در آخرین نوشته خود، از خدای خود استمداد طلبید که 
»خداوندا مرا بپذیر، خداوندا عاشق دیدارتم، همان دیداری که موسی 
را ناتوان از ایستادن و نفس کشیدن نمود، خداوندا مرا پاکیزه بپذیر«. 
بدون ش��ک همه این ها از حق باوری و آرزوی رس��یدن به جایگاهی 

حکایت دارد که مورد تمنای اولیاالله است.
او مص��داق واقع��ی ای��ن س��خن مولایم��ان امیرالمومنین علی 
)ع( ب��ود؛ »خوش��ا ب��ه حال کس��ی که ب��ه یاد مع��اد باش��د، برای 

 حسابرس��ی قیام��ت، کار کند، با قناعت زندگی کن��د و از خدا راضی
 باش��د«. پس از شهادت سردار سلیمانی فرصتی دست داد تا سفری 
به روستای قنات ملک، زادگاه ایشان داشته باشم و آنچه برایم جالب 
ب��ود و تبدیل به یک خاطره ش��د علاقه و ارادت خاص اهالی روس��تا 
به حاج قاس��م بود به طوری که که تمام اهالی روس��تا، حاج قاس��م را 
منتص��ب به خود و خانواده هایش��ان می دانس��تند و برایم جالب بود 
که چگونه می ش��ود یک نفر ت��ا این اندازه در بین مردم روس��تایش 

محبوبیت داشته باشد.
در مسجد روستا که عکس شهدای روستا نصب شده بود جای یک 
عکس خالی بود و یک گل لاله در آن نقش بسته بود، وقتی که از خادم 
مس��جد سوال کردم چرا جای این عکس خالی است گفت؛ زمانی که 
مس��جد را می س��اختیم تصمیم گرفتیم که عکس شهدا را هم در آن 
نصب کنیم در همان روزها حاج قاس��م به روس��تا آمد و وقتی دید ما 
چنی��ن تصمیمی داریم گفت؛ ج��ای یک عکس را هم خالی بگذارید 
برای عکس من. برایم جالب بود که چگونه می شود یک نفر تا این حد 
عاشق شهادت باشد که حتی جای عکس خود را هم در بین شهدای 

روستایش مشخص کند.
آنچه که از رفتار و منش حاج قاس��م دیده ایم، وظیفه و مس��ئولیت  
م��ا را در حوزه صنعت و اقتصاد کش��ور دوچندان می کند و می طلبد 
که تمام س��عی و تلاش مان را بکنیم که بتوانیم در این حوزه با همان 

روحیه جهادی حاج قاسم کارمان را پیش ببریم.

افزایش بهره وری معادن با هوشمندسازی
شهریار خادمی

خبرنگار

: ب��ا توجه ب��ه ورود فناوری دیجیتال به تمام��ی عرصه های جهان امروزی، 
هوشمندس��ازی معادن نیز در کنار س��ایر فرآیندها از اهمیت فوق العاده ای 
برخوردار اس��ت، چراکه با حرکت به این سمت می توان به درک درستی از 
نیازها رس��ید و پاس��خ مناس��بی به تقاضاهای موجود در این بخش داد. در 
کش��ور ما بحث هوشمند س��ازی معادن در دو بخش دنبال می شود؛ یکی از 
این بخش ها نهادهای تصمیم  گیرنده در معادن هس��تند که کارهای مربوط 
ب��ه بروکراس��ی اداری و انج��ام فرآیندهای صدور مج��وز را برعهده دارند و 
بخ��ش دیگر خود معادن هس��تند که ب��ا ایجاد ارتباط می��ان اجزای خود، 
هوشمندس��ازی را دنبال می کنند. سازمان نظام مهندسی معدن نیز در این 
بخش اقدامات قابل توجهی داشته است. بدون شک انجام اقدامات مدیریتی 
در معادن نیازمند هوشمندس��ازی است، به ویژه اینکه برخی از معادن فعال 
در ایران بزرگ هستند و همین امر باعث بروز مشکلاتی در مدیریت میدانی   

آنها می شود.

نظرگاه

باید به محتوا توجه کردمدیریت هوشمند در معادن 

سخن پایانی...

رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن در گفت وگو 
با »روزگار معدن«  با اش��اره به اهمیت هوشمند سازی 
در تصمیم��ات مدیریتی معادن، گف��ت: انجام اقدامات 
مدیریت��ی در معادن نیازمند هوشمندس��ازی اس��ت، 
به ویژه اینکه برخی از معادن ما بزرگ هس��تند و همین 
امر بحث مدیریت میدانی   معادن را مشکل می کند و نیاز 
اس��ت تا مدیریت جامع تر و نظارت بیشتری بر فعالیت 

و اجزای گوناگون معدن باش��د. هوشمند سازی می تواند پاسخی 
به نیازهای مدیران هم باش��د.  در این فرآیند، امکانات ماهواره  ای، 
موقعیت یاب��ی اجزا و مانیتورینگ در کن��ار یکدیگر قرارگرفته و با 
توجه ب��ه پارامترهای مش��خص برنامه ریزی ه��ای دقیقی انجام 
می ش��ود و مدیران فنی و کارشناس��ان در هر لحظه با توجه به آن 
ب��ه نحوه فعالیت در معدن نظارت دارند و مطابق با آن برنامه  ریزی 
می کنند. ضمن اینکه هرقدر معادن هوش��مندتر باشند مدیریت 
آنها برای مدیران مجموعه راحت تر است. به گفته این فعال معدنی 
با اجرای سیس��تم هوشمند، مدیران معدنی می توانند بهره وری را 
افزایش داده و نرخ تمام شده کمتری در کنار سود ترجیحی بیشتر 
به دس��ت آورند. تقی نبئی ادامه داد: هوشمند سازی در واحدهای 
صنعتی به دلیل راحت تر بودن فرآیند با س��رعت بیشتری اجرایی 
ش��ده اما این اتفاق در واحدهای معدن��ی به دلیل پیچیده تر بودن 

امکاناتی مانند مخابرات و اینترنت به تدریج فراهم شده است.
سرعت، شفافیت و کاهش هزینه   �

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن درباره اقدامات این سازمان 
در راستای هوشمند س��ازی، گفت: سازمان نظام مهندسی معدن 
در راستای افزایش حداکثری شفاف  سازی، بخشی از فرآیندهای 
فنی مهندسی که ارتباط مستقیمی میان سازمان و اعضای خود و 
همچنین وزارت صنعت، معدن و تجارت دارد را هوش��مند کرده تا 
بتواند در اس��رع وقت به متقاضی��ان مربوط خدمات ارائه کند.  وی 
تصریح کرد: مراجعات به س��ازمان نظام مهندس��ی برای دریافت 
خدمات به دو بخش که ش��امل اعضای س��ازمان و فعالان معدنی 
هس��تند، تقس��یم می ش��ود. به همین منظور ب��رای جلوگیری از 

مراجعات س��نتی این دو بخش به سازمان و در راستای 
هوشمند س��ازی این بخش، سامانه ای با عنوان »سنم« 
در س��ازمان نظام مهندس��ی ایجاد شده تا ارائه خدمات 
به اعضا و س��ایر مراجعان راحت تر، س��ریع تر، شفاف تر 
و ب��ا صرفه جوی��ی در وقت و هزینه انجام ش��ود. ضمن 
اینکه در کنار س��امانه س��ازمان نظام مهندسی، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نیز س��امانه کاداس��تر را ایجاد 
کرده تا اعضای این س��ازمان و فعالان معدنی که پروژه  دارند، از آن 
خدمات اس��تفاده می کنند. این دو سامانه در کنار هوشمند سازی 
در معادن که کار برنامه ریزی ماش��ین آلات در هر قسمت از معدن 
را ب��ر عهده  دارند می  توانند موجب افزایش بهره وری و ش��کوفایی 

در معادن شوند.
ابداعات هوشمند سازی در سازمان �

نبئی درباره الگوگیری در ایجاد س��امانه سنم، افزود: با توجه به 
اینکه مشابه سازمان نظام مهندسی معدن در خارج از کشور وجود 
ندارد و س��امانه ای که دقیقا فعالیت های ما را انجام دهد، نیس��ت؛ 
بنابرای��ن در برخی از فرآیندهای خود دس��ت ب��ه ابداعاتی زدیم 
ک��ه از جنبه دقت در انجام فعالیت ها کاربزرگی به ش��مار می رود. 
خوش��بختانه باوجود مش��کلات کرونا و تعطیلی های ناشی از آن 
و محدودیت ه��ای اقتصادی، پیش��رفت خوبی در اج��رای برنامه 
داش��تیم و درحال حاضر نیز به دنبال برطرف س��ازی مشکلات آن 
هس��تیم تا در صورت نهایی شدن سامانه، مراجعه کنندگان به این 

سازمان کمترین مشکلات را داشته باشند. 
گام به گام در اجرای پروژه  �

وی در پایان خاطرنش��ان کرد: سامانه سنم، فاز به فاز به مرحله 
بهره برداری می رس��د. فاز سرمایه گذاری آن آغاز و زیرساخت های 
آن نیز تعریف ش��ده است. در ۳ ماه آینده نیز فاز بازنگری کل پروژه 
در بحث هوشمند س��ازی انجام خواهد ش��د که امیدواریم تا پایان 
بهمن نهایی ش��ود. در کنار فاز اول سامانه، فاز دوم و سوم نیز انجام 
ش��ده است. بازنگری در فاز دوم سامانه سنم نیز تا پایان سال انجام 

خواهد شد.

دانش��یار و عضو هیات علمی دانش��گاه تربیت مدرس 
گفت: برای هوشمندس��ازی معادن لازم اس��ت در ابتدا 
محتوا و اینکه هوشمندسازی کجا مفید خواهد بود و منجر 
به افزایش ایمنی می ش��ود، مد نظر قرار گیرد؛ چراکه اگر 
تنها سیستم هایی تعریف ش��وند که فقط زیبایی بصری 
داشته اما در عمل کارآیی آنچنانی نداشته باشند، تغییری 
در رون��د کار ایجاد نخواهد ش��د.  محمدرضا خالصی در 

گفت وگو با ایراس��ین ب��ا بیان این مطلب، اف��زود: در بخش هایی که 
ارزش افزوده دارند، سیس��تم های اتوماتیک و کنترل کننده از قدیم 
وجود داشتند. در کارخانه های قدیمی و بزرگ مانند مس سرچشمه 
و چادرملو نیز از گذشته سیستم کنترلی که بدون دخالت کاربر فعال 
هستند، مورد استفاده قرار می گرفته است.   وی اظهارکرد: در بخش 
اکتش��اف و استخراج و دیگر حوزه ها نیز میزانی از هوشمندسازی در 
کش��ور از حدود 40 س��ال پیش وجود داشته است. اما اینکه آیا ما به 
اندازه ای که در جهان هوشمندس��ازی در حوزه معادن رخ داده پیش 
رفته ای��م یا خیر، باید گفت که اینطور نیس��ت و عمده ش��رکت های 
ایرانی کوچک هس��تند و در عرصه جهانی نتوانستند با شرکت های 
بزرگ جوینت شوند و از دانش این شرکت های بزرگ که به روز تولید 
می ش��ود، بی بهره مانده ان��د. وی در ادامه افزود: اما در ادامه مس��یر، 
شرکت های معدنی در ایران با گذشت زمان با مدل فعالیت معادن در 
جهان آشنا و وارد این موضوع شدند تا تجهیزات را خریداری کنند یا 

به سمت ساخت این تجهیزات سیستمی هوشمند پیش 
بروند. البته باز این حرکت از س��وی ش��رکت های بزرگ 
معدنی انجام می شود، چراکه شرکت های کوچک بخش 
خصوصی از این رویکرد دور بوده و توانایی سرمایه گذاری 

در این بخش را ندارند.
فاصله معنادار با جهان �

به گفته خالصی، ایران در زمینه هوشمندسازی معادن 
با کشورهای دیگر جهان فاصله زیادی دارد اما باید به این نکته توجه 

داشت که همیشه صنعت آنچه نیاز دارد را تهیه می کند. 
به عنوان مثال، ممکن است در یک کشور نیروی انسانی گران باشد 
و جایگزینی ربات به جای ۵ نفر از نیروی انس��انی با صرفه اقتصادی 
همراه ش��ود، و در ایران ممکن است این اقدام مناسب و مفید نباشد. 
پ��س باید دید در کدام بخش باید هوشمندس��ازی انج��ام و در چه 
مرحله ای از کار، این اقدام می تواند مفید واقع شود و صرفه اقتصادی 
و بهره وری بیشتری را نصیب معدنکار کند.  به گفته دانشیار دانشگاه 
تربیت مدرس، در حوزه هوشمندس��ازی لازم است بیشتر به محتوا 
پرداخته ش��ود ت��ا اینکه تنها درباره آن تئ��وری ارائه دهیم. به عنوان 
مثال، در بخش��ی که مسائل ایمنی مطرح است باید هوشمندسازی 
انجام ش��ود، چراکه ممکن است در شرایط خاص سیستم مغز انسان 
در لحظ��ه نتواند تصمیم گی��ری و تحلیل لازم را انج��ام دهد و باید 

به وسیله ربات این اقدام انجام و کنترل شود.

بس��یاری از ش��رکت های بزرگ اس��تخراج معادن در حال 
برنامه ریزی و ارزیابی این فناوری هس��تند که اس��تارت سفر 
دیجیتال��ی خود ب��رای مدیری��ت عملیات اس��تخراج روزانه 
را بزنن��د. در این بین، اینترنت اش��یا می توان��د کلید ورود به 
مدیریت هوشمند معادن یا هوشمندسازی معادن تلقی شود. 
در این صورت جهان می تواند شاهد پیشرفت های برجسته ای 
در صنع��ت معدن ب��رای پایدارتر ش��دن رون��د فعالیت های 

آن باش��د. عده ای دیگ��ر از فعالان معدنی بر ای��ن باورند که 
برخ��ی از تاثیرات نامطلوب فعالی��ت بخش معدن در جوامع، 
اکوسیس��تم ها و س��ایر مناطق از طریق اینترنت اش��یا مهار 
خواهند شد. به طور کلی، اینترنت اشیا به بخش معدن کمک 
می کند تا به س��مت اس��تخراج بهینه حرک��ت کند. با توجه 
به این موارد و فاصله ایران با س��ایر کش��ورها در این حوزه، 

ضرورت توجه به این بخش نمایان می شود. 

 چه باید کرد؟ �
این مشکل مسلما از دید مسئولان در دستگاه های 
دولت��ی مربوط پنهان نبوده و راه حلی که به تازگی 
یک س��ال گذشته برای آن اندیش��یده شده به طور 
مش��خص ایجاد تعرفه حمل ونقل جاده ای کشور بر 
اساس تن-کیلومتر حمل شده است که این راه حل 
به عوض اینکه مس��ئله را حل کند خود به مسئله 
جدی��دی ب��رای دس��ت اندرکاران حمل ونقل مواد 
معدنی تبدیل شده و در زیراشکالات مترتب بر این 

راه حل عنوان می شود: 
 - در راه حل تن-کیلومتر برای محاس��به فاصله 
بین مبدا و مقصد از کد پس��تی اس��تفاده می شود 
ک��ه ای��ن روش فاصله دقیق را محاس��به نمی کند 
زیرا معمولا بین مبدا و مقصد مس��یرهای مختلفی 

وجود دارد.
 - نوع بار در محاس��به به ای��ن روش تاثیری در 
می��زان کرایه حمل ندارد حال آنکه بارهای حجیم 
و با وزن مخصوص کم بر مبنای ۲۲ تن محاس��به 

می شود که اجحافی در حق صاحب کالا است.
 - ضریب 0/۷۵ تا 1/۲۵ به چه مبنایی تخصیص 
می یاب��د. به طور معم��ول راه ها دارای مس��یرهای 
هموار، نیمه کوهس��تانی، تپه ماهور و صعب العبور 
اس��ت و نباید تمامی مسیر مش��مول ضریب بالاتر 
باش��د، زیرا با در نظر گرفتن این ضرایب پیچیدگی 

محاسبه کرایه حمل بیشتر می شود.
 - نوع کامیون، س��ال ساخت و سایر مشخصات 
تاثی��ری در کرای��ه حم��ل ن��دارد و کامی��ون ب��ا 
۲0س��ال س��ابقه همان کرایه حم��ل کامیون های 
ن��و و گران قیمت از نظر س��رمایه گذاری را دریافت 
می کنن��د. این امر اش��تیاق باربران را به نوس��ازی 

کامیون ها بسیار کاهش می دهد.
 - در برق��راری این سیس��تم تعیین کرایه حمل 
هیچ یک از طرفین ذینفع مش��ارکت نداش��ته اند. 
قاعدتا بای��د نمایندگان ش��رکت های حمل ونقل و 
ش��رکت های صاح��ب کالا، همچنی��ن نمایندگان 
اتاق های بازرگانی در تصمیم س��ازی به این اهمیت 

مشارکت داشته باشند.
 - آنچه ذکر ش��د معایب این روش در اجراست 
اما در اصل این روش به  صورت یک روش دستوری 
اس��ت که از بالا به پایین دیکته می ش��ود، بنابراین 
وجاه��ت لازم را از نظر تامین منافع طرفین ذینفع 
ندارد و تنها کس��انی که از آن منتفع می شوند که 
بنگاه های باربری و س��ازمان پایانه ها هستند. قابل 
توجه است که از رقم کرایه حمل کالا حدود 1۲ تا 
1۳درصد از طرف بنگاه های باربری کس��ر می شود 
که شامل 4درصد سهم سازمان پایانه ها و بقیه حق 

العمل بنگاه و بیمه و سایر موارد است.
 در تعیی��ن کرای��ه حمل ب��ا اس��تفاده از روش 
ت��ن کیلومت��ر در مواردی حتی ای��ن روش ممکن 
اس��ت بس��یار بالاتر از کرایه حمل های مورد عمل 
درحال حاضر باش��د که این روش بشدت نرخ تمام 

شده حمل را بالا می برد.
- و بالاخ��ره روش توافق��ی بی��ن صاح��ب کالا و 
حمل ونقل کنن��ده که همیش��ه بهتری��ن روش برای 
تعیین کرایه حمل بوده با استفاده از روش فوق ملغی 

شده و روش دستوری جایگزین آن شده است.
 پیشنهادت برای حل معضل حمل ونقل �

برای حل اصولی مشکل حمل ونقل مواد معدنی 
) و احیان��ا هری��ک از کالاه��ای دیگ��ر ( راه حل��ی 
بایس��تی اندیشیده شود که ش��امل تامین حداقلی 
از منافع طرفین این معامله باش��د و نقش دولت و 
دستگاه های مسئول فقط باید به عنوان کمک کننده 
و ناظ��ر بیط��رف در اجرا و ایجاد تس��هیلات برای 
 اج��رای آن و در نهای��ت داور اختلاف��ات فی ما بین 

باشد.
راه حل پیشنهادی شامل دو بخش است: 

الف–راه ح��ل دراز م��دت ک��ه ش��امل توس��عه 
حمل ونق��ل ریل��ی ب��ه می��زان ح��دود ۵0 درصد 
ظرفی��ت حمل ونقل کش��ور اس��ت. البت��ه این امر 
مس��تلزم س��رمایه گذاری بسیار س��نگینی است و 
ل��ذا امکان اج��رای آن در کوتاه م��دت وجود ندارد 
اما در هر حال بایس��تی این بخش در دس��تور کار 
دولت قرار گیرد تا با ایجاد زیرس��اخت های لازم در 
 آینده میان مدت تا بلند مدت مشکل حمل ونقل را

برطرف کند.
ادامه دارد...
منبع : ایراسین

مهرداد شکوهی رازی 
کارشناس بخش معدن 

بحرانی به نام حمل ونقل 
مواد معدنی 

)بخش دوم(

دل نوشته



صنایع فلزی و غیرفلزی
دوشنبه

 15 دی 1399
 20 جمادی الاول1442

 4 ژانویه 2021
 سال سوم  شماره 525

فرماندار راس��ک گفت: کارخانه سیمان مکران شهرستان 
راسک ۸۹درصد پیش��رفت فیزیکی دارد و تا پایان سال به 

بهره برداری می رسد.
س��لیم کدخ��دا در گفت وگ��و با شبس��تان اظه��ار کرد: 
کارخان��ه س��یمان مک��ران شهرس��تان راس��ک یک��ی از 
بزرگتری��ن و مجهزتری��ن کارخانجات س��یمان در کش��ور 

اس��ت ک��ه ب��ا ه��دف ظرفی��ت تولی��د روزان��ه ۳۳٠٠ تن 
ان��واع س��یمان پرتلن��د در م��رداد س��ال ۱۳۹۳کلنگ زنی 
فیزیک��ی  پیش��رفت  هم اکن��ون  ۸۹/۵٠درص��د  و   ش��د 
دارد. فرماندار راس��ک یاد آور ش��د؛ این کارخانه در منطقه 
لاش��ار کاهی بخش مرکزی شهرس��تان راس��ک حدفاصل 
جکیگ��ور و قصرقند با س��رمایه گذاری بخ��ش خصوصی و 

بانک س��په در دست احداث اس��ت. وی تصریح کرد: بیش 
از۶٠ درص��د از ماش��ین آلات و تجهیزات کارخانه س��اخت 
داخل کشور اس��ت و کلیه مراحل ساخت و بهره برداری آن 
توسط متخصصان داخلی انجام شده و حجم بتن ریزی این 
کارخان��ه بیش از ۸٠هزار مترمکعب و حجم اس��کلت فلزی 

ساختمان های خط تولید ۳٠٠٠ تن است.

کلنگ بزرگترین طرح های توس��عه ای فولاد کشور امسال 
در فولاد صنعت بناب به زمین زده می شود.

به گزارش روابط عمومی گروه مالی گردش��گری، علیرضا 
رزم حس��ینی، وزی��ر صنعت، معدن و تجارت کش��ور که با 
حضور در اس��تان آذربایجان شرقی وضعیت صنعت استان 
را مورد بررس��ی قرار داده اس��ت در شهرستان بناب حضور 
یاف��ت و در جریان این س��فر از مجتمع فولاد صنعت بناب 

بازدید کرد.
ای��ن بازدید در راس��تای ایجاد طرح های توس��عه ای این 
مجتم��ع با حض��ور اس��تاندار آذربایجان ش��رقی و جمعی 
از مس��ئولان اس��تانی با افتت��اح یک واحد ف��ولادی و یک 
 واح��د صنعت��ی ف��رآوری خش��کبار در شهرس��تان بناب 

همراه بود.
علیرض��ا رزم حس��ینی در حاش��یه بازدی��د از واحدهای 
صنعت��ی شهرس��تان بن��اب با اش��اره به افزای��ش صادرات 
در ماه ه��ای اخیر، اظه��ار کرد: تا پایان س��ال نیز صادرات 

کش��ور روند صعودی خواهد داش��ت و با توجه به فشارهای 
اقتص��ادی موج��ود، ت��راز مناس��بی را تجرب��ه کردی��م و 
 ص��ادرات و واردات م��واد اولی��ه کارخانجات خ��وب انجام 

شده است.
لازم ب��ه یادآوری اس��ت می��زان ص��ادرات مجتمع فولاد 
صنعت بناب نیز در مدت مش��ابه نس��بت به س��ال گذشته 

شاهد افزایش ۵٠ درصدی بوده است و این نشان از پویایی 
این مجموعه دارد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد: تأمین مواد اولیه 
کارخانجات، یکی از مهم ترین کارهایی اس��ت که دولت به 
تازگی انجام داد و با اینکه اخیرا مشکلات بسیاری در این زمینه 
به وجود آمده بود، صادرکنندگانی که تعهد ارزی داش��تند 
از مح��ل واردات کالاهای ضروری و مواد اولیه کارخانجات، 
 تأمی��ن ش��دند و ای��ن امر کمک بس��یاری ب��ه صنعتگران 

کرد.
مجتم��ع ف��ولاد صنعت بن��اب در قالب پروژه گس��ترش 
فولاد ش��هریار، پروژه های توس��عه را نی��ز در برنامه کاری 
ق��رار داده و با جدی��ت در حال تکمیل خط��وط و افزایش 
 ظرفیت تولید می باشد و پروژه های این شرکت به شرح ذیل 

است: 
- م��گا پروژه ذوب و ریخته گری به ظرفیت اس��می یک 
میلی��ون و چهار صد و پنجاه هزار تن در س��ال که ش��امل 

یک کوره ق��وس الکتریکی با ظرفی��ت ۱۶٠ تن با خوراک 
۱٠٠درصد آهن اس��فنجی و خروجی خط��وط ریخته گری 

اسلب و بیلت
- اح��داث کارخان��ه نورد ورق ونورد س��رد وگ��رم ورق و 

تیرآهن بال پهن
- احداث کارخانه تولید اکسیژن و گازهای صنعتی مورد 
نی��از خطوط ذوب مجتمع دردو فاز مجموعا به ظرفیت نود 

میلیون متر مکعب در سال
) فروس��یلیس،  فروآلی��اژ  تولی��د  کارخان��ه  اح��داث   -
فروس��یلیکومنگنز و فرومنگنز ( در 2فاز مجموعا به ظرفیت 

پنجاه هزار تن در سال 
- توسعه خط ریلی و اتصال به شبکه راه آهن سراسری 

با ش��روع به کار این پروژه ها ک��ه به زودی کلنگ زنی آن 
ص��ورت خواهد گرفت به جرات می توان گفت که این واحد 
تولیدی تابعه گروه مالی گردش��گری به عنوان س��ردمدار و 

پیشرو در ایجاد طرح های توسعه ای کشور خواهد بود.

بهره برداری از کارخانه سیمان مکران تا پایان امسال

رشد 50 درصدی صادرات فولاد صنعت بناب 

ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

گروه معدن

درحالی که رزم حس��ینی وزیر صنعت، معدن 
و تج��ارت برای مدیریت بازار فولاد و س��یمان و 
جلوگی��ری از روند غیرمنطقی افزایش نرخ انواع 
محصولات مرتبط در بازار برنامه هایی ارائه کرده 
و قرار اس��ت با اجرای این برنامه منطقی ش��دن 
نرخ ف��ولاد و س��یمان در ب��ازار را تجربه کنیم 
که برخی کارشناس��ان براین باورند که تشکیل 
کمیته و دستورالعمل نمی تواند بازار را مدیریت 
کن��د، چون قیمت ه��ا در ه��ر دو کالا تغییرات 

معناداری به خود دیده است.
به گزارش ایراس��ین، عده ای از کارشناسان بر 
این نکته تاکید دارند که بی تاثیری سیاست های 
دو ماه گذشته در بازار فولاد و همچنین افزایش 
غیرمنطق��ی نرخ ای��ن کالای مهم در س��اخت 
پروژه ه��ای عمرانی باعث ش��ده تا س��یمان نیز 
تجربه گرانی قیمت ها را داش��ته باش��د و ظاهرا 
سنگینی بار گرانی فولاد بر دوش سیمان افتاده 

است.
افزایش نرخ سیمان از ابتدای سال تا به امروز 
به گونه ای بوده که نه تنها متقاضیان خرید بلکه 
مسئولان را هم شوکه کرده و همه به دنبال این 
رفته اند که دلیل س��یر صعودی نرخ در این کالا 
چیست و چه عاملی باعث افزایش یکباره نزدیک 
به ۱٠٠ درصدی نرخ هر پاکت س��یمان در بازار 

آزاد شده است؟
در نخس��تین ن��گاه اگرچه مس��ئولان صنفی 
و فعالان صنعت س��یمان با اش��اره ب��ه افزایش 
قاب��ل توجه تأمی��ن م��واد اولی��ه و هزینه های 
س��ربار حکایت از افزایش نرخ تمام شده سیمان 
به خصوص در س��یمان پاکتی دارند؛ اما به گفته 
بسیاری از کارشناس��ان اگرچه این عامل اتفاق 
افتاده، اما دلیل افزایش بس��یار زیاد نرخ سیمان 
در ب��ازار آزاد تغیی��ر ذائقه ب��ازار به خصوص در 

پروژه های عمرانی و مسکن است.
به گفته این کارشناس��ان در بخش پروژه های 
عمرانی و البته مسکن معمولا تقاضای شرکت ها 
برای تامین مصالح مورد نیاز خود مثل س��یمان 
و فولاد به دو بخش تقس��یم بندی می ش��ده که 
گروهی برای انجام کارش��ان به دنبال اس��تفاده 
از اس��کلت فل��زی در س��اخت س��ازه مورد نظر 
می رفتند و گروه دیگر با اس��تفاده از س��ازه های 

بتنی کارشان را به اتمام می رساندند.
این تقسیم منطقی بازار در پروژه های عمرانی 
و ساخت مسکن ناخودآگاه به نوعی تقسیم کننده 
منطقی تقاضا در بازار فولاد و س��یمان می شد و 
مانع ایجاد فشار در بخش تقاضا برای صنایع یاد 
شده یعنی سیمان و فولاد بود. این درحالی است 
که با توج��ه به تغییرات قیمتی انواع محصولات 
فولادی به خصوص از ابتدای امسال تا کنون این 
تقس��یم ناخودآگاه یکباره تغییر کرد و بیش��تر 
پروژه ها درصورتی که منعی نداش��ته باش��د به 
سمت اس��تفاده از س��ازه های بتنی رفتند چون 
نرخ تمام شده آنها بس��یار پایین تر از سازه های 

فولادی بود.
در این زمینه کارشناسان تاکید دارند، فارغ از 
اینکه مقاوم��ت، منطقه مورد نظر یا حتی پروژه 
چ��ه ماده اولیه ای را تعیی��ن می کند در مواردی 
که س��ازنده یا به قول معروف خریدار س��یمان 
و ف��ولاد حق انتخ��اب دارد؛ متناس��ب با صرفه 
اقتص��ادی تصمیم گیری خواهد ک��رد و در واقع 
همان دودوتای خودمانی است که تعیین کننده 
تش��کیل صف خرید در بخش فولاد یا س��یمان 

می ش��ود و اتفاقا امروز تفاوت نرخ فاحش فولاد 
و س��یمان باعث شده تا تقاضا به سمت استفاده 
از سیمان برای تکمیل یا ساخت پروژه ها بیشتر 

از فولاد باشد.
آمارها بیانگر واقعیت هستند �

ب��رای اینکه ب��ه واقعیت تغییر می��زان تقاضا 
در صنعت س��یمان دقیقا پی ببریم کافی اس��ت 
به آمار رس��می منتش��ر ش��ده از میزان مصرف 
س��یمان در هش��ت ماهه ابتدای سال ۱۳۹۸ و 
امس��ال خوب دقت کنیم چون رسما اعلام شده 
اس��ت که امسال نسبت به دوره مشابه سال قبل 
۱2درصد رشد مصرف سیمان در کشورمان ثبت 

شده است.
نکته جالب توجه اینجاس��ت که تمامی اخبار 
و البته مس��ئولان با اشاره به ش��رایط اقتصادی 
و کاه��ش تقاضا تاکید دارند ن��ه تنها پروژه های 
عمرانی با س��رعت کمتری درحال انجام تکمیل 
هستند بلکه رکود دامن بازار ساخت وساز را هم 
گرفته که دقیقا حکایتی شفاف از کاهش تقاضا 
در بازار عادی باید داشته باشد ولی می بینیم نه 
تنها خبری از کاهش تقاضا نیست بلکه زیر سایه 

رکود شاهد رشد مصرف سیمان هم بوده ایم.
پاس��خ به این س��ئوال می تواند تعیین کننده 
باش��د که آیا این س��یمان واقعا مصرف شده یا 
اینک��ه دوباره ش��اهد ش��کل گیری ش��بکه های 
گس��ترده ای از دلالی و افزایش انبارهای سیمان 

بوده ایم.
البرز حس��ینی، س��خنگوی کمسیون  س��ید 
عمران مجلس ش��ورای اس��لامی در این زمینه 
به ایراس��ین گفت: هفته گذش��ته در جلس��ه ای 
ک��ه با وزیر محترم صنع��ت، معدن و تجارت در 
کمیس��یون برای بررس��ی دلایل گرانی فولاد و 
سیمان داشتیم ایش��ان درباره افزایش نرخ این 
دو کالا به عوامل مختلفی اشاره کردند که یکی 
از اصلی ترین آنها مرب��وط به عدم تعادل عرضه 

و تقاضا بود.
حس��ینی در ادامه گفت: البته اش��اره وزیر به 
عدم تع��ادل عرضه و تقاض��ا در رکود اقتصادی 
موجود منطقی نیس��ت و درکن��ار موارد دیگری 
که ایش��ان مطرح کردند مجموعا کمیس��یون از 
پاسخ ایش��ان قانع نش��د. این درحالی است که 

اگر از موض��وع کاهش عرضه، اثرگذاری نرخ ارز 
و قیمت ه��ای جهانی بگذری��م واقعیت امرِ عدم 
تعادل عرضه و تقاضا در این تناسب ساده یعنی 
نس��بت نرخ فولاد )میلگرد( به س��یمان اس��ت، 
چون براساس اس��تانداردهای بین المللی نسبت 
ن��رخ فولاد به س��یمان باید یک به هفت باش��د 
درحال��ی که اکنون در ایران نس��بت یک به 2۹ 
تجربه می ش��ود، به این معنی که نرخ فولاد 2۹ 

برابر نرخ سیمان است.
این تفاوت معنادار کاملا می تواند تعیین کننده 
باشد به صورتی که وقتی تفاوت نرخ ساخت یک 
متر بنا با اس��تفاده از ف��ولادی یا بتنی را مدنظر 
داشته باشیم، به عنوان مثال سال ۱۳۹۴ تفاوت 
نرخ س��اخت ی��ک متر بنا ب��دون درنظر گرفتن 
اجرای س��قف در اسکلت بتنی تقریبا ۵۴٠ هزار 
توم��ان بوده و اگر قرار بر اس��تفاده از اس��کلت 
فلزی بود این هزینه به ۶۶٠ هزار تومان افزایش 

می یافت.
اما از سوی دیگر اگر نرخ تورم و تفاوت قیمتی 
از آن س��ال تا نیمه اول امس��ال را درنظر داشته 
باش��یم این تفاوت کاملا معنادار شده و بعضا به 
مت��ری بیش از ی��ک و نیم میلی��ون تومان هم 
می رس��د چون در س��ازه های بتن��ی تقریبا بین 
۴٠ ت��ا ۵۵ کیلوگ��رم میلگ��رد یا هم��ان فولاد 
بکار م��ی رود اما در س��ازه های بتن��ی این رقم 
بعضا به ۴٠ درصد بیش��تر می رسد و اگر تفاوت 
2۹ براب��ری فولاد به س��یمان را درنظر داش��ته 
باش��یم کاملا می بینیم تغییر ذائقه سازنده ها به 
سمت اس��کلت بتنی معنادار و اثرگذاری بالایی 
در تقاض��ای س��یمان دارد، چون ب��رای هر متر 
 بنا در اس��کلت بتن��ی تقریبا دو پاکت س��یمان

 لازم داریم.
ب��ه این ترتیب با یک حس��اب سرانگش��تی با 
محاسبه میزان میلگرد مورد نیاز سازه های بتنی 
و همچنین سیمان مورد نیاز می بینیم بازهم در 
ش��رایط کنونی که اختلاف نرخ سیمان و فولاد 
بس��یار معنادار ش��ده س��ازنده ها ناخودآگاه اگر 
مشکلی از نظر فنی تکنیکی نداشته باشند سازه 
بتن��ی را انتخاب می کنند ک��ه منجر به افزایش 
تقاضای مصرف س��یمان از ابتدای سال تا امروز 

شده است.

 ش��اهد مث��ال این واقعی��ت هم اظه��ار نظر 
عبدالرضا ش��یخان دبیر انجم��ن تولیدکنندگان 
سیمان است که چندی پیش در رسانه ها عنوان 
کرد سیمان جایگزین فولاد شده و بیشتر سازه ها 
با استفاده از اسکلت بتونی انجام می شود و حتی 
نرخ بس��یار پایین سیمان باعث ش��ده تا از این 
کالا به  جای آهک و گچ نیز در ساختمان س��ازی 
استفاده شود یا به جای آجر بلوک های سیمانی 
مصرف می شود که این موضوع هجوم زیادی به 

صنعت سیمان وارد می کند.
بی تاثیر نیس�ت؛ اما هن�وز اطلاعاتی  �

نداریم
ای��رج رهبر، نایب رئیس انجمن انبوه س��ازان 
اس��تان تهران گف��ت: اینکه گران��ی تیرآهن یا 
محصولات فولادی ذائقه س��ازندگان را نس��بت 
به اس��تفاده از اس��کلت بتنی تغیی��ر داده هنوز 
ش��واهدی از آن نداری��م چ��ون در تعیی��ن نوع 
اس��کلت س��ازه عوامل��ی مختلفی وج��ود دارد 
ک��ه اصلی تری��ن آن ایمن��ی و ش��رایط بس��تر 
س��ازه اس��ت. ام��ا نکته اینجاس��ت ک��ه گاهی 
ح��ق انتخ��اب س��ازندگان باع��ث می ش��ود تا 
 دودوت��ای اقتص��ادی تعیین کنن��ده نوع س��ازه 

باشد.
 رهب��ر در ادامه افزود: افزایش نرخ س��یمان و 
آه��ن در کلان موضوع نهایتا به گرانی مس��کن 
و بط��ور کلی بنا منجر می ش��ود که در ش��رایط 
فعل��ی هیچ منافع��ی به همراه ن��دارد جز رکود 
بیش��تر بنابراین دولت و مس��ئولان باید جلوی 
س��وء اس��تفاده گروهی که به این موضوع دامن 

می زنند را بگیرد که کار پیچیده ای هم نیست.
وی با اش��اره ب��ه ضع��ف نظارت��ی در زمینه 
توزی��ع تاکی��د کرد: اینک��ه وزیر محت��رم اعلام 
کرده ان��د کارگروهی تش��کیل داده ان��د یا اینکه 
دس��تورالعمل هایی صادر کرده ان��د تاکنون هیچ 
نتیجه ای نداش��ته بنابراین لازم اس��ت که واقعا 
اقدامی عملی انجام ش��ود تا نهایتا بازار به تعادل 
خود برسد چون نه در بخش آهن و نه در بخش 
س��یمان کمبود تولید نداریم که گرانی به همراه 
داش��ته باش��د بلکه در هر دو بخ��ش آمارهای 
رس��می نش��ان می دهد که م��ازاد تولی��د قابل 

توجهی هم وجود دارد.

کاهش نرخ تمام ش�ده به نرخ زمان  �
بیشتر

در همی��ن ح��ال مجید کاویانی یک س��ازنده 
مس��کن درب��اره تغیی��ر ذائقه س��اخت در میان 
س��ازندگان به ایراس��ین گفت: از ابتدای امسال 
ک��ه موضوع گرانی انواع میلگرد و فولاد به میان 
آمد رفته رفته س��ازنده ها تصمیم به استفاده از 
س��ازه های بتنی گرفتند چون دسترسی به مواد 
اولیه مورد نیازش��ان س��اده تر و البت��ه ارزان تر 

می شد.
کاویانی در ادامه افزود: این روند تاجایی رسید 
ک��ه اصولا خرید و تامین تیرآهن در س��ایزهای 
مختلف اواسط تابستان بسیار سخت و بعضا غیر 
ممکن ش��ده بود از این رو س��ازندگان با تکمیل 
پروژه ه��ای قبلی در پروژه های جدید خود اقدام 
به اس��تفاده از س��ازه های بتنی کردند تا بتوانند 
در زم��ان مورد نظر به تعهدات ش��ان عمل کنند 
که این روند در موض��وع پروژه های عمرانی نیز 

دخیل است.
وی تاکی��د ک��رد: اگرچ��ه س��ازه های بتن��ی 
زمان برتر و بعضا سختر هس��تند اما درشرایطی 
که موض��وع کاهش ن��رخ تمام ش��ده در پروژه 
است س��ازنده ها به خصوص در بخش خصوصی 
تلاش می کنند از هر فرصتی که به س��لامت کار 
و ایمن��ی کار صدمه نزند اس��تفاده کنند و یکی 
ازراهکارهای فعلی اس��تفاده بیشتر از سازه های 
بتنی بود چ��ون همچنان ن��رخ میگلرد کمتر و 
البته در دسترس تر از تیرآهن بود و سیمان هم 

که قیمتی نداشت.
به گفته وی این روند تاجایی رسید که یکباره 
موضوع تغییر نرخ سیمان اوایل پاییز مطرح شد 
آنه��م به دلیل هزینه های تولید و حمل ونقل که 
همین روند به نوعی انتخاب آخر سازنده ها را نیز 
از بین برد و بیشتر سازنده ها در بخش خصوصی 
ک��ه در مرحله اس��کلت بودند و نی��از زیادی به 

سیمان داشتند دست از کار کشیدند.
این سازنده ساختمان تاکید کرد: ادامه چنین 
ش��رایطی بدون تردید در میزان ساخت مسکن 
اثرگذاری دارد که این کاهش چش��مگیر تولید 
در نیمه دو سال آینده خودنمایی خواهد کرد و 

روند افزایشی نرخ را به دنبال دارد.

بار سنگین گرانی فولاد بر دوش سیمان است؟

 اجرای پروژه
  تحقیقاتی بتن اسفنجی 
در کارخانه سیمان نهاوند

مدیر عامل کارخانه س��یمان نهاوند گفت: برای 
نخستین بار در کش��ور پروژه تحقیقاتی و اجرایی 

بتن اسفنجی در کارخانه سیمان نهاوند اجرا شد.
به گزارش فارس، مجتب��ی فرونچی اظهار کرد: 
به همت واحد تحقیق و توس��عه ش��رکت سیمان 
نهاوند، پروژه تحقیقاتی بتن اسفنجی یا متخلخل 

با موفقیت در این واحد صنعتی اجرا شد.
وی اف��زود: یکی از مش��کلاتی ک��ه در مباحث 
شهرس��ازی وجود دارد پدیده نف��وذ ناپذیر بودن 
معابر شهری است که این مساله همواره مشکلات 

زیادی را  به دنبال داشته است.
مدی��ر عامل کارخانه س��یمان نهاون��د افزود: از 
جمله مش��کلاتی که در این زمینه می توان اشاره 
کرد بحث  آبگرفتگی معابر هنگام بارندگی اس��ت 
که به نوب��ه خود می تواند تردد عابرین پیاده حتی 

خودروها را با مشکل مواجه سازد.
وی اضاف��ه کرد: در زمینه رفع این مش��کل و به 
منظور مدیریت هر چه بهتر روان آب های سطحی 
تا کن��ون روش های مختلفی مانند س��اخت نهر و 

نفوذپذیر کردن سطح روسازی به کار رفته است.
فرونچی اس��تفاده از تکنیک روسازی متخلخل 
را ش��یوه ای نوین برای تغذیه سفره های زیرزمینی 
و در نتیج��ه تعادل زیس��ت محیطی عنوان کرد و 
افزود: با توجه به ضرورت اس��تفاده از روان آب های 
س��طحی به منظور تغذیه سفره های آب زیرزمینی 
و حف��ظ تعادل زیس��ت محیطی مناطق ش��هری، 
امروزه اس��تفاده از تکنیک روس��ازی متخلخل در 
معابر ش��هری که نوعی از کاربرد بتن سبک است 
از اهمیت ویژه ای در کش��ورهای مختلف برخوردار 

است.
وی ب��ا تاکی��د بر ضرورت حف��ظ منابع آب های 
زیرزمین��ی به عن��وان منابع تجدیدناپذیر کش��ور 
گفت: از آنجا که حفظ منابع آبی کش��ور ضرورتی 
انکارناپذیر برای توس��عه پایدار است لذا بکارگیری 
ای��ن روش می توان��د از طری��ق حذف بخش��ی از 
آلاینده ه��ای روان آب، در بهبود کیفیت آبی که به 
لایه های خاک زیرین نفوذ می کند نیز موثر باشد.

مدیرعام��ل کارخان��ه س��یمان نهاوند ب��ه بیان 
ویژگی ه��ای تکنیک بتن متخلخل اش��اره کرد و 
اف��زود: بتن متخلخل  مخلوطی از مصالح درش��ت 
دانه، مصالح ریزدانه بس��یار کم، س��یمان و آب با 
اس��لامپ در بازه صفر تا س��ه اس��ت؛ که به دلیل 
مق��دار کم ریزدانه ی��ا فاقد ریزدانه ب��ودن، دارای 
س��اختاری متش��کل از حفره های به هم پیوسته 
اس��ت که امکان عبور س��ریع آب از میان حفرات 

را فراهم می سازد.
وی ب��ه اهمی��ت و ض��رورت پژوه��ش در این 
زمینه اش��اره کرد و افزود: روسازی بتن متخلخل 
پی سی پی نقش اساس��ی در کنترل کیفیت آب و 
مدیری��ت روان آب حاص��ل از بارندگی دارد که در 

نتیجه سطح ایمنی معابر را افزایش می  دهد.
فرونچ��ی در ادامه به دیگر مزای��ای این فناوری 
اشاره کرد و گفت: روسازی بتن متخلخل علاوه بر 
مزایای فوق  دارای چندین ویژگی س��ودمند دیگر 
نظیر کاهش آلودگی صوت��ی، کاهش گرما، حفظ 
اکوسیس��تم محلی، تقویت ذخای��ر آب منطقه ای، 
حفظ رشد درختان  و کاهش هزینه های تاسیساتی 
نیز اس��ت. وی به س��ابقه تحقی��ق و پژوهش های 
صورت گرفته در این زمینه اش��اره ک��رد و افزود: 
تاکن��ون تحقیقات جامع اندک��ی در ارتباط با بتن 
متخلخل انجام شده و بیشتر این تحقیقات تاکنون 
در زمینه تعری��ف، توضیح در مورد عملکرد، نحوه 
اجرا و روش های تعمیر و نگهداری فراتر نرفته اند.

مدیرعامل کارخانه س��یمان نهاوند گفت: پس از 
بررسی ادبیات موضوع و پیشینه پژوهش، مشاهده 
ش��د که هن��وز خ��أ مطالعاتی در حوزه بررس��ی 
خواص فیزیکی و مکانیکی روسازی بتن متخلخل  

بر اساس طرح اختلاط بهینه وجود دارد.
وی به مراحل اجرای طرح اشاره کرد و گفت: در 
این پژوهش برای ساخت نمونه های بتن متخلخل 
از س��یمان تیپ 2 کارخانه سیمان نهاوند استفاده 
ش��ده که در مرحله اول مصالح درشت دانه شسته 
شده و سپس دانه  بندی کردن مصالح انجام گرفته 
و بعد از آن مصالح طبق طرح اختلاط مش��خص، 
توزین و مخل��وط و در نهایت محصول نهایی بتن 

اسفنجی قالب  گیری و ساخته شد.
فرونچی گفت: همچنین تست مربوطه به منظور 
مشخص ش��دن تخلخل لازم در بتن انجام گرفته 
ک��ه پس از اجرای موفقیت آمیز همه مراحل طرح 
اجرای��ی پروژه بتن اس��فنجی نیز در قس��متی از 

کارخانه به زودی انجام خواهد شد.
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در حالی که س��ال همه گیری کرونا بیش��ترین سود را در 
۱۰س��ال گذش��ته برای هر 2 فلز طلا و نقره به ارمغان آورد، 
بازار نقره توانس��ت از بازار شمش طلا در سال 2۰2۰ پیشی 

بگیرد.
به گزارش  تس��نیم، فلز زرد یک  س��ال اس��تثنایی را تجربه 
کرد که ناش��ی از عدم اطمینان به آینده کسب و کارها در پی 
همه گی��ری، ضع��ف دلار امریکا و نرخ به��ره پایین بود. پس 
از ثبت افزایش نرخ ناچیز در آخرین جلس��ه معاملاتی س��ال 
2۰2۰، طلا در ماه دس��امبر حدود 6درصد رشد را ثبت کرد. 

در کل س��ال، نرخ آن نزدیک ب��ه 2۵ درصد افزایش یافت تا 
بهترین بازده س��الانه از س��ال 2۰۱۰ را جبران کند. عملکرد 
ش��مش اگرچه در مقایس��ه با نقره که امس��ال نی��ز به روند 

درخشان خود ادامه داده است، کمتر قابل توجه است.
با وج��ود ضرر و زیان اندک روز پنجش��نبه، نقره نس��بت 
ب��ه س��ال گذش��ته ۵۰ درص��د افزای��ش یافت��ه اس��ت که 
 بالاترین رش��د نرخ س��الانه در یک دهه گذش��ته را نش��ان

 می دهد.
افزایش قیمت های مش��ابه در مورد فلز پالادیوم در س��ال 

2۰۱۹ دیده ش��د که در آن زمان در میان فلزات پیشرو بود. 
در مورد فل��زات دیگر، مس با 26 درصد افزایش نس��بت به 

س��ال گذشته، پالادیوم با بیش از 2۰ درصد جهش و پلاتین 
ح��دود ۱۰ درصد صعود همراه بودند. این نخس��تین س��الی 
نیس��ت که هر 2 فل��ز جذابیت س��رمایه گذاری خود را ثابت 
می کنن��د. در س��ال 2۰۱۹، طلا و نقره ب��ا افزایش به ترتیب 
۱۸ و ۱۵ درصدی از قوی ترین عملکرد در س��ال های گذشته 
برخوردار بودند. برخی از تحلیلگران انتظار دارند که افزایش 
نرخ طلا در امسال میلادی نیز ادامه یابد، اگرچه ممکن است 
در مقایسه با سال 2۰2۰ وقتی که به بالاترین سطح تاریخی 

رسیده بود، کمتر باشد.

پیشی گرفتن نقره از طلا 

گذری بر تولید فولاد در2020
مرضیهاحقاقی

خبرنگار

تولید فولاد در رده صنایع انرژی بر قرار دارد 
و صنعتی آلاینده محس��وب می شود. بر همین 
اساس نیز هر س��اله با شروع فصل سرد سال، 
ش��اهد کاهش آم��ار تولید این فل��ز در جهان 
هستیم. درواقع، سیاس��ت های محیط زیستی 
در بس��یاری از کشورها تولید در این صنعت را 
محدود می کند. اما موازنه تولید در صنعت فولاد 
طی سال 2۰2۰ تغییر کرد، چراکه بسیاری از 
صنای��ع فولاد جهان طی ماه های نخس��ت این 
سال و با همه گیری ویروس کووید ۱۹ از روند 
تولید خود بازماندند. کاهش تقاضا برای فولاد، 
افت قیمت این فلز و محدودیت های ایجادشده 
ب��ه س��بب قرنطینه ه��ای عموم��ی به عن��وان 
مهم ترین عوامل اثرگذار در کاهش تولید فولاد 
جهان یاد می ش��وند. هرچند پایان یافتن این 
روند نزولی تولید، منتظ��ر درمان این بیماری 
نشد. درواقع مدتی است شاهد بازگشت تولید 
فولاد به مسیر طبیعی خود هستیم. تاجایی که 
میزان تولید فولاد دنیا در ماه نوامبر 2۰2۰ در 
مقایسه با مدت مش��ابه سال 2۰۱۹ رشد 6.6 

درصدی را از آن خود کرده است.
نگاهی به روند تولید فولاد جهان �

به گزارش »روزگار مع��دن«، مجموع تولید 
6۴ کش��ور عضو انجمن جهانی فولاد طی ۱۱ 
ماه منتهی ب��ه نوامبر 2۰2۰، ی��ک میلیارد و 
6۷۰ میلی��ون و ۳۹6 ه��زار تن گزارش ش��ده 
اس��ت. این رقم در سال 2۰۱۹، یک میلیارد و 
6۹۱ میلیون و ۸۵۱ هزار تن برآورد شده بود. 
بر این اس��اس، مجموع تولید فولاد خام جهان 
تا پایان نوامبر در مقایس��ه با مدت مشابه سال 
گذشته، حدود ۱.۳ درصد کاهش داشته است. 
رون��د کاهش��ی تولید این فلز در س��ال جاری 
میلادی به دنبال همه گیری ویروس کووید ۱۹ 
در جهان آغاز شد. محدودیت های حمل ونقل، 
قرنطینه های عمومی در بس��یاری از کشورها و 
تلاش برای کاهش نیروی انسانی در محل کار 
از مهم ترین عوامل کاهش تولید این فلز بودند. 
در همین ح��ال، کاهش تقاضا برای خرید این 
فل��ز و به دنبال کاهش قیم��ت فولاد نیز زمینه 
افت تولی��د این محصول را فراهم کرد. درواقع 
بسیاری از تولیدکنندگان با هدف جلوگیری از 
افت هرچه بیشتر قیمت ها از میزان تولید خود 
کاستند تا بدین ترتیب عرضه و تقاضا برای این 

محصول متعادل شود.
رشد 5.5درصدی تولید در چین �

گفتنی اس��ت چی��ن به عن��وان بزرگ ترین 
فولادس��از جه��ان در ۱۱ ماهی ک��ه از ابتدای 
س��ال 2۰2۰ گذش��ته، ۹6۱ میلی��ون و ۱۵۸ 
هزار تن فولاد تولید کرده اس��ت. این حجم از 
تولید در مقایس��ه با مدت مشابه سال گذشته 
میلادی، ۵.۵ درصد افزایش یافته اس��ت. رشد 
۵.۵ درصدی تولید فولاد چین آنهم با توجه به 
همه گیری ویروس کووید ۱۹ رقم قابل توجهی 
به نظر می رس��د. به ویژه که چند سالی می شود 
این کش��ور از کاهش ظرفیت تولید فولاد خود 
س��خن می گوید. ادعایی که هی��چ گاه اجرایی 

نشده است.
چین نخس��تین کش��وری بود که با ش��یوع 
وی��روس کرونا روبه رو ش��د و به دنب��ال آن به 
س��رعت اقدام به قرنطینه شهرهای خود کرد. 

اقدامی که زمینه تولید فولاد این کش��ور را در 
ماه های نخست س��ال جاری میلادی به دنبال 
داش��ت. هرچند به سرعت توانس��ت این افت 
تولی��د را جب��ران کند. در همین حال، رش��د 
اقتصادی چین نیز تحت تاثیر این ش��رایط قرار 
گرفت. هرچند به سرعت توانست اقدامات لازم 
برای بهبود ش��رایط اقتصادی را در دستور کار 
خ��ود قرار دهد؛ درنتیجه ش��اهد رش��د تولید 

فولاد این کشور بودیم.
مجم��وع تولی��د فولاد در منطقه آس��یا طی 
مدت زم��ان موردبحث در س��ال 2۰2۰، یک 
میلیارد و 2۳۹ میلیون و ۷۸۹ هزار تن گزارش 
ش��ده اس��ت. این حجم از تولید در مقایسه با 
آمار تولید این منطقه در س��ال 2۰۱۹ رش��د 
2 درص��دی را از آن خ��ود کرده اس��ت. البته 
چین در ای��ن منطقه قرار دارد و رش��د تولید 
آن سهم بس��زایی در روند صعودی تولید این 
منطقه داش��ته است. گفتنی است تولید فولاد 
خام ازسوی سایر کشورهای اروپایی نیز در این 
بازه زمانی ۱۱ ماهه رشد 2.۳ درصدی را از آن 

خود کرده است. 
همانطور که پیش تر هم اش��اره شد، بسیاری 
از کش��ورها در این ش��رایط اق��دام به کاهش 
تولید خ��ود کردند. مجم��وع تولید فولاد خام 
در کش��ورهای افریقای��ی، امری��کای جنوبی، 
امریکای ش��مالی و اتحادیه اروپ��ا در این بازه 

زمانی و در مقایسه با مدت مشابه سال 2۰۱۹ 
ب��ه ترتی��ب ۱۴.۱، ۱۰.6، ۱6.۷ و ۱۴.6 درصد 
کاهش داش��ته اس��ت. افت تولی��د در منطقه 
 سی آی اس محدودتر بوده و ۱.2 درصد گزارش 

شده است. 
ثبت رکوردی تازه از فولاد ایران �

مجم��وع تولید فولاد در منطق��ه خاورمیانه 
در ۱۱ ماه��ه منته��ی به پای��ان نوامبر 2۰2۰ 
برابر ۳6 میلیون و ۸2۹ هزار تن گزارش شده 
اس��ت. گفتنی اس��ت میزان تولید این منطقه 
در مقایس��ه با مدت مش��ابه سال گذشته، ۱.۴ 

درصد بیشتر شده است.
ای��ران بزرگ تری��ن تولیدکنن��ده ف��ولاد در 
منطقه خاورمیانه محس��وب می شود. مجموع 
تولی��د ای��ران در ۱۱ ماه موردبحث در س��ال 
جاری می��لادی 26 میلی��ون و ۳6۹ هزار تن 
گزارش ش��ده اس��ت. این رقم در مدت مشابه 
س��ال 2۰۱۹ برابر 2۳ میلیون و ۳۸۵ هزار تن 
عنوان ش��ده اس��ت. بنابراین آمار تولید فولاد 
خام کشور در ۱۱ ماه منتهی به نوامبر 2۰2۰ 
ح��دود ۱2.۸ درص��د افزایش داش��ته اس��ت. 
صنعت فولاد ایران در طول س��ال های گذشته 
روند رو به رشدی را طی و طرح های توسعه ای 
بس��یاری را اجرایی کرده اس��ت. بنابراین رشد 
تولید یادش��ده را می توان ناشی از آغاز به کار 

واحدهای جدید این صنعت دانست.

رشد در نوامبر �
براساس گزارش منتشر شده از سوی انجمن 
جهانی فولاد، تولید جهان��ی این فلز برای 6۴ 
کش��ور عضو این انجمن، در نوامبر 2۰2۰ برابر 
۱۵۸.۳ میلیون تن برآورد شده است. این رقم 
در مقایس��ه با آمار تولید نوامبر 2۰۱۹، حدود 

6.6 درصد افزایش داشته است. 
بیش��ترین آم��ار تولید فولاد در ای��ن ماه به 
چی��ن اختصاص یافته اس��ت. این کش��ور در 
یازدهمین ماه از س��ال ج��اری میلادی، ۸۷.۷ 
میلی��ون تن فولاد خام تولید کرده اس��ت. این 
رقم در مقایس��ه با مدت مش��ابه سال گذشته 
حدود ۸ درصد افزایش داش��ته است. هند نیز 
به عن��وان دومین فولادس��از ب��زرگ جهان در 
مدت زمان موردبح��ث، ۹.2 میلیون تن فولاد 
خام تولید کرده اس��ت. رقم تولید این کش��ور 
در مقایس��ه با نوامب��ر 2۰۱۹ برابر ۳.۵ درصد 

افزایش داشته است. 
در همی��ن حال، می��زان تولید ف��ولاد خام 
آلمان به عنوان یکی از بزرگ ترین فولادسازان 
اتحادی��ه اروپا در ماه نوامب��ر برابر ۳.۴ میلیون 
تن گزارش ش��ده اس��ت. این حج��م از تولید 
در مقایس��ه با آمار س��ال 2۰۱۹، رش��د ۱۴.۸ 

درصدی را نشان می دهد. 
میزان تولی��د فولاد خام ایتالی��ا نیز در بازه 
زمان��ی موردبحث 2 میلیون تن گزارش ش��ده 
که در مقایسه با مدت مشابه سال 2۰۱۹، رشد 

۳.2 درصدی را از آن خود کرده است. 
فرانس��ه نیز در رده کشورهایی قرار دارد که 
تولید فولاد خام آن طی ماه نوامبر در مقایسه 
با سال گذشته ۳.۷ درصد رشد داشته و به ۱.۱ 

میلیون تن رسیده است. 
در همین حال، میزان تولید کشورهای عضو 
منطقه س��ی آی اس نیز در این بازه زمانی برابر 
۸.2 میلیون تن گزارش ش��ده اس��ت. این رقم 
در مقایسه با مدت مشابه سال 2۰۱۹، رشد ۷ 

درصدی داشته است.
 مجم��وع می��زان تولی��د ف��ولاد در س��ایر 
کش��ورهای اروپایی نیز روند رو به صعودی را 
تجربه ک��رد و با رش��د ۱۱.6 درصدی به ۳.2 

میلی��ون تن رس��ید. در امری��کای جنوبی نیز 
برزی��ل با تولی��د ۳ میلیون تن ف��ولاد خام در 
نوامبر 2۰2۰، حجم تولید خود را در مقایس��ه 
با مدت مشابه سال 2۰۱۹، حدود ۱۱.2 درصد 

افزایش یافته است. 
کاهش تولید در نوامبر ادامه دارد �

ای��الات متح��ده نی��ز در رده بزرگ تری��ن 
فولادس��ازان جه��ان ق��رار دارد. این کش��ور 
مش��کلات  تحت تاثی��ر  به ش��دت  همچن��ان 
کووی��د ۱۹  وی��روس  همه گی��ری  از  ناش��ی 
ق��رار دارد؛ بنابرای��ن میزان تولی��د فولاد خام 
آن در مقایس��ه با مدت مش��ابه س��ال 2۰۱۹ 
اف��ت قابل توج��ه ۱۳.۷ درص��دی را تجرب��ه 
 ک��رده و براب��ر 6.۱ میلیون تن گزارش ش��ده

است. 
ژاپن نیز در مقام س��ومین فولادس��از بزرگ 
جهان در این ماه براب��ر ۷.۳ میلیون تن فولاد 
خام تولید کرده است. میزان تولید ژاپن در ماه 
نوامبر 2۰2۰ در مقایس��ه با مدت مشابه سال 
2۰۱۹، حدود ۵.۹ درصد کاهش داشته است. 
تولی��د فولاد خام کره جنوب��ی نیز برای نوامبر 
2۰2۰ برابر ۵.۸ میلیون تن بود که در مقایسه 
 ب��ا نوامب��ر 2۰۱۹ ح��دود 2.۴ درصد کاهش 

داشته است. 
سخن پایانی �

ازمجم��وع موارد یادش��ده اینطور برداش��ت 
می ش��ود که بسیاری از فولادسازان جهان طی 
ماه های پایانی سال 2۰2۰ کوشیده اند تا روند 
رو به افت تولید خود را جبران کنند؛ درنتیجه 
شاهد افزایش بیش از 6 درصدی در آمار تولید 
فولاد خام در ماه نوامبر بودیم. تلاش بسیاری 
از کشورها برای جبران خسارت های اقتصادی 
ناش��ی از ش��یوع ویروس کووید ۱۹ و تحریک 
تقاضا نی��ز در روند رو به رش��د تولید اثرگذار 

بوده است.
 در همین حال باید به کش��ف واکسن کرونا 
به عنوان دیگر عامل اثرگ��ذار بر روند صعودی 
تولید این فلز اش��اره کرد، چراکه انگیزه برای 
تقویت این صنعت بیش از پیش افزایش یافته 

است.  

 واردات قراضه آهن
 به چین آزاد شد

چین محدودیت 2س��اله واردات قراضه آهن را 
از اول ژانویه متوقف کرده اس��ت. این تصمیم در 
زمینه افزایش توس��عه کیف��ی صنعت فولاد این 
کشور بوده است. از ۳۱ دسامبر 2۰۱۸ ممنوعیت 

واردات قراضه به چین اعمال شده بود.
ب��ه گزارش فولاد ایران، فع��الان بازار معتقدند 
این تصمیم جدید چین می تواند نرخ قراضه را باز 
هم بالاتر ببرد در حالی که خود در اوج نرخ چند 
س��ال اخیر است. فروشنده های قراضه نیز نسبت 
به بهبود تقاضای چینی ها در بازار جهانی قراضه 

خوش بین هستند.

 افزایش موجودی 
سنگ  آهن در بنادر چین

در حال��ی که از اوایل نوامبر موجودی س��نگ 
آهن بن��ادر چین روندی رو به پایین داش��ت بین 
۱2 تا 26 دس��امبر صعودی شد. 2۱ دسامبر نرخ 
به اوج ۹ س��ال اخیر رس��ید و همین امر بازار را 
آرام کرد. به گزارش فولاد ایران، میزان موجودی 
بنادر نیز به حدود ۱2۴ میلیون تن افزایش یافت. 
پیش بینی ش��ده س��نگ آهن در ۳ ماهه نسخت 

سال بین ۱۳۰ تا ۱6۰ دلار هر تن باشد.

 احتمال اوج گیری 
نرخ سنگ آهن

با احتم��ال افزای��ش حق بیم��ه محموله های 
سنگ آهن در س��ال جدید، احتمال افزایش نرخ 
 این م��اده اولی��ه در س��ال 2۰2۱ افزایش یافته 

است.
به گزارش متال بولتن، حق بیمه محموله های 
سنگ آهن در پایان سال 2۰2۰ در رقم 2۴ دلار 
ب��رای هر تن بدون تغییر باقی مان��د، اما در ۳ماه 
نخس��ت سال 2۰2۱ )س��ال جدید میلادی( این 
حق بیم��ه افزایش می یاب��د و همین امر موجب 

افزایش نرخ نهایی سنگ آهن خواهد شد.
ای��ن در حالی اس��ت ک��ه نرخ س��نگ آهن در 
2س��ال اخیر به شدت افزایش یافته و همین امر 
مش��کلاتی را برای تولید کنندگان فولاد به وجود 

آورده است.
آخرین نرخ س��نگ آهن در بازار بزریل پیش از 

آغاز سال نو ۱6۸ دلار و ۱۸ سنت بود.
افزای��ش بی س��ابقه س��نگ آهن موجب ش��ده 
ت��ا تع��داد زی��ادی از تولید کنندگان ف��ولاد به 
جای اس��تفاده از مواد اولیه روی به اس��تفاده از 

ضایعات آهن برای تولید فولاد بیاورند.

رشد بی سابقه نرخ نورد 
گرم در امریکا

قیمت فولاد نورد گرم در امریکا به بالاترین حد 
ظرف یک سال گذشته رسید.

به گزارش متال بولتن، نرخ فولاد نورد گرم در 
امریکا در پایان معامالات سال 2۰2۰ به بالاترین 
حد در این س��ال رسید. همچنین نرخ ثبت شده 
در آخرین روز معاملاتی سال 2۰2۰ بالا ترین نرخ 
فولاد نورد گرم در امریکا در ۱2 س��ال گذش��ته 
بوده اس��ت. بر همین اس��اس نرخ ه��ر تن نورد 
گرم برای محموله های س��نگین وزن ۵۱ دلار و 
۵۰ س��نت بود که در مقایسه با نرخ روز قبل آن 
۰.۵ درصد افزایش داش��ت. این در حالی است که 
یک هفته قبل ن��رخ نورد گرم برای محموله های 
س��نگین وزن ۵۰ دلار بود. پیش از این بیشترین 
ن��رخ برای فولاد نورد گرم در اوت 2۰۰۸ به ثبت 
رسیده بود که در آن زمان نرخ ۵۳ دلار برای آن 

اعلام شده بود.
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 به�روز راع�ی- سرپرس�ت روزنام�ه روزگار مع�دن در 
اصفهان: رئیس اتاق بازرگانی اصفهان از کس��ب رتبه اول توس��ط 
ش��ورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی خبر داد و بیان کرد: 
این ش��ورا با کس��ب نمره ۹۸.۵ از ۱۰۰ بهترین عملکرد را در بین 
ش��وراهای گفت وگوی اس��تان ها داشته است. بهروز راعی، نشست 
خبری هیات رئیس��ه اتاق بازرگانی اصفهان و تشکل های اقتصادی 
شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی استان اصفهان با اصحاب 
رس��انه، با حضور مس��عود گلشیرازی رئیس و بهرام سبحانی نایب 
رئیس و فرش��ته امینی از اعضا هیات رئیس��ه اتاق بازرگانی اصفهان، 
محمود تولایی رئیس اتاق بازرگانی کاشان، رسول جهانگیری رئیس 
اتاق اصناف و محمد میرهادیان رئیس اتاق تعاون برگزار ش��د. در 
ابتدای این نشست مهندس مسعود گلشیرازی ضمن عرض تسلیت 
دهه فاطمیه، و س��الروز ش��هادت س��پهبد قاسم س��لیمانی، با بیان 
اینکه شهید سلیمانی نمونه بارز تجلی اخلاص در عمل بود، اضافه 
کرد: خروش ملی در مراس��م تش��ییع پیکر این ش��هید نشان دهنده 
لط��ف پ��روردگار اس��ت که مهر بنده صالح خ��ود را در دل امت قرار 
می دهد. رئیس اتاق بازرگانی اصفهان با اشاره به اینکه دلیل برگزاری 
این نشس��ت تش��ریح ساز و کار ش��ورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی اس��ت، توضیح داد: ش��ورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوص��ی ب��ه موجب قانون فعالیت خ��ود را از دهه حاضر با حضور 
اس��تانداران، روسای اتاق های بازرگانی، تعاون، اصناف و همچنین 
مش��ارکت مدیران دس��تگاه های اجرایی و منتخبین تشکل ها آغاز 
کرد؛ هدف مهم از تش��کیل این ش��ورا بهبود ش��اخص کسب و کار و 
رفع مشکلات فعالان اقتصادی است. گلشیرازی با بیان اینکه در ۲۱ 
ماه گذش��ته، ۳۵۰ مصوبه با هدف احصا مش��کلات بخش خصوصی 

به تصویب رس��یده اس��ت، ادامه داد: بیش��تر مشکلات و موضوعات 
ابتدا در کمیته های تخصصی مورد بحث و بررس��ی قرار می گیرند 
و س��پس نتیجه کار در صحن ش��ورا مطرح می ش��ود. او با بیان این 
نکته که در دوره جدید اتاق، ش��اهد حضور ۱۰۰در صدی اعضا در 
جلسات بوده ایم، افزود: دادستان، رئیس کل دادگستری، استاندار، 
نمایندگان منتخب مجلس، شهردار مرکز، روسای اتاق ها، روسای 
دستگاه های دولتی و فعالان اقتصادی همگی در این جلسات حضور 
مستمر دارند که در طول تاریخ اتاق این میزان از مشارکت بی نظیر 
اس��ت. گلش��یرازی با اش��اره به نتایج نظرسنجی ها در اتاق بازرگانی 
اصفهان، اظهار کرد: آمار و ارقام نشان می دهد که کمتر از ۲۰درصد از 
فعالان اقتصادی که ذی نفعان تشکیل مجامعی نظیر ستاد تسهیل، 
ش��ورای گفت وگو و کمیته حمایت قضایی هس��تند، از ظرفیت این 
۳ نهاد باخبر هستند؛ در همین زمینه برگزاری چنین نشست هایی 
می تواند فعالان اقتصادی را با حقوقش��ان بیش��تر آش��نا کند. وی 
تاکید کرد: برای خدمت بهتر در شرایط جنگ اقتصادی لازم است 
فع��ال اقتص��ادی به خوبی ب��ا ظرفیت هایی که قانون گذار برایش در 

نظر گرفته است آشنایی داشته باشد و لازم است اصحاب رسانه نیز 
همراهی کنند تا ظرفیت های این نهادها به اطلاع فعالان اقتصادی 
برسد. مسعود گلشیرازی ضمن بیان این نکته که تعداد مصوبه های 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید بیش از ۱۲ هزار مصوبه بوده است، 
تصریح کرد: این عدد دو پیام دارد، اول اینکه چرا دستگاه های اجرایی 
کارخود را به خوبی انجام نداده و موضوع به ستاد تسهیل و یا شورا 
گفت وگو ارجاع داده می ش��ود، دیگر اینکه اینگونه نهادها تش��کیل 
شده اند تا نقص انبوه قوانین و مقررات را برطرف کنند. رئیس اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی اصفهان، اظهار کرد: ش��ورای 
گفت وگ��و ب��ه عنوان نهاد مادر ایفای نقش می کند، مصوبات کمیته 
حمایت قضایی، عینا در شورا قرائت می شود و ستاد تسهیل به صورت 
مس��ئله محور موضوعات را بررس��ی می کند تا ش��اخص کسب و کار 
ارتقا پیدا کند. مس��عود گلش��یرازی اضافه کرد: مدیران و مسئولان 
اس��تان اصفهان تلاش بس��یار زیادی را انجام می دهند و لازم اس��ت 
اثر بخش��ی این تلاش ها بر ش��اخص کس��ب و کار نیز ارزیابی شود. او 
با اش��اره به این نکته که در اتاق نهم، ش��اخص کس��ب و کار که دارای 

شیبی نزولی بود کنترل شده و با شیب آرام در جهت مثبت در حال 
حرکت است، ابراز امیدواری کرد که بتوان با گفتمان مبتنی بر خرد، 
نتیجه را بهبود داد. گلش��یرازی در بخش دیگری از س��خنان خود با 
اش��اره به آس��یب پذیر بودن استان اصفهان در مقابل پاندمی کرونا، 
گفت: شورای گفت وگو با تشکیل ستاد مرکزی احیای گردشگری 
که در ذیل این شورا فعالیت می کند، یک نهاد فرا دستگاهی را مصوب 
کرد و مثلث گردشگری ۳ استان اصفهان، یزد و فارس تشکیل شد تا 
امورات را به طور جدی پیگیری کند. رئیس اتاق بازرگانی اصفهان 
همچنین با اشاره به این نکته که استان اصفهان رتبه اول را در رفع 
تعهد ارزی و بازگشت ارز حاصل از صادرات داشته است، این مسئله 
را ناشی از خوش حساب بودن فعالان اقتصادی استان دانست. وی از 
کسب رتبه اول توسط شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
خبر داد و بیان کرد: این ش��ورا با کس��ب ۹۸.۵ درصدی امتیازات 
بهترین عملکرد را در بین شوراهای گفت وگوی استان ها داشته که 
نشان دهنده همدلی و تعامل در بین اعضا است. بهرام سبحانی، نایب 
رئیس اتاق بازرگانی صنایع و معادن و کشاورزی استان اصفهان در 
این نشست در پاسخ به صنعت، معدن وتجارت که از نقشه راه توسعه 
صنعت در اس��تان اصفهان پرس��ید، گفت: نقشه راه توسعه صنعتی 
استان اصفهان با در نظر گرفتن شعاع ۵۰ کیلومتر و استقرار صنایع 
پاک و انرژی های نو توسط سازمان مدیریت و برنامه ریزی به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ابلاغ شده است. وی همچنین به بیشترین 
مشکلات فعالان اقتصادی مطروحه در شورای گفت وگو اشاره کرد 
و گفت: این مشکلات شامل مسائل بانکی، مالیاتی و ارزش افزوده، 
امور گمرکی و مشکلات صادرات و واردات و نحوه برگشت ارز، امور 

بیمه ای بوده است.

۱۲ هزار مصوبه برای حل مسائل فعالان اقتصادی

عبور فروش فولاد مبارکه از مرز ۵۰ هزار میلیارد تومان 

نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی با 
اش��اره به اینکه هیچ کدام از پهنه های معدنی ارائه ش��ده به 
شرکت ملی مس در حوزه شهرس��تان راور عملیاتی نشده 

است خواستار حل شدن این مسئله شد.
ب��ه گ��زارش ایرنا، محمدرض��ا پورابراهیمی در نشس��ت 
مش��ترک استاندار کرمان با رئیس هیات مدیره شرکت ملی 
مس، مدیرعامل و معاونان ایمیدرو و رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان کرمان خواستار ارائه برنامه توسط 
شرکت ملی مس برای صنایع پایین دستی در استان کرمان 

در قالب جدول زمان بندی شد.

نماینده مردم کرمان و راور در مجلس با اشاره به موضوع 
ایجاد صنایع فرآوری در حوزه فعالیت های معدنی در استان 
کرمان افزود: انتقال حساب شرکت های بزرگ مانند شرکت 
ملی مس به کرمان باید هر چه زودتر عملیاتی ش��ود که از 

دیگر توافقات انجام شده در این نشست بود.
 پورابراهیم��ی با اش��اره به آخرین وضعیت فعال س��ازی 
معادن شهرس��تان های کرمان و راور افزود: اجرای تعهدات 
مرتب��ط با وزارت صنعت و معدن در اس��تان کرمان یکی از 
درخواس��ت های مهم ما از این وزارتخانه اس��ت که در این 

نشست مورد توافق قرار گرفت.

رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس با اش��اره به تعیین 
تکلیف معادن غیرفعال متعلق به شرکت تهیه و تولید مواد 
معدنی و شرکت ایمیدرو افزود؛ باید طبق برنامه زمان بندی 
ش��ده حداکثر تا یک ماه آینده موضوع برگ��زاری فراخوان 
برای رویکرد اجرای مش��ارکت در طرح های سرمایه گذاری 
کلی��ه پهنه ه��ای معدن��ی غیر فع��ال در اختی��ار ایمیدرو 
 در دس��تور کار ق��رار گیرد ک��ه این موضوع م��ورد موافقت 

قرار گرفت.
 پورابراهیمی با اش��اره به بحث پرداخ��ت حقوق دولتی 
معادن به اس��تان کرمان افزود: باید پرداخت حقوق معادن 

به حوزه زیرساختی در استان کرمان اختصاص پیدا کند که 
مورد توافق حاضرین در این نشست قرار گرفت.

ضرورت فعال سازی پهنه های معدنی در راور 

گروه معدن

مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان در جلس��ه کمیته 
مدیریت این شرکت که در سالن بزرگ اجتماعات و با 
رعایت کامل دست��ورالع�مل ه��ای ب��ه�داش�ت�ی 
ب��رگ��زار ش����د، گف�ت: خوشبختانه با وجود همه 
محدودیت های موجود در تأمین منابع انرژی و گاز و 
شیوع ویروس کرونا، فولاد مبارکه اصفهان همچنان 

بر مدار موفقیت و سوددهی است.
به گ��زارش روابط عمومی ف��ولاد مبارکه اصفهان، 
حمیدرضا عظیمیان با تأکی��د بر اینکه فولاد مبارکه 
در س��ال های گذش��ته همواره با چالش های سختی 
ازجمله تحریم ه��ا و محدودیت ه��ای داخلی، مانند 
کمبود س��نگ آهن، کاهش عرضه ب��رق، آب و گاز و 
مواد اولیه و از ماه های پایانی سال گذشته نیز با شیوع 
بیماری کرونا مواجه بوده است، گفت: به یاری خداوند 
و ب��ا اتخاذ تدابیر و برنامه ریزی های دقیق در هر حوزه 
و با تلاش مدیران و کارکنان دلسوز و باانگیزه شرکت، 

توانسته ایم بر مشکلات فائق آییم.
وی در ادام��ه ضم��ن قدردان��ی از دس��تاوردهای 
کارکن��ان در ح��وزه معاونت بهره برداری و اش��اره به 
دس��تاوردهای ش��رکت در ۹ ماه اخی��ر و همچنین 
با مقایس��ه آم��ار تولید در این مدت نس��بت به مدت 
مش��ابه س��ال قبل، از افزایش ۱۰ درصدی تولید در 
واحد گن��دله سازی خبر داد و گفت: در ۹ ماه نخست 
امس��ال، تولید گندله به میزان ۵ میلیون و ۵۹۸ هزار 
تن محقق ش��ده اس��ت. با پیگیری های انجام ش��ده، 
وضعیت موجودی مواد اولیه در ش��رکت به ش��رایط 
مطلوب تری رس��یده اس��ت، اما باید برای رسیدن به 

شرایط پایدار همچنان تلاش و برنامه ریزی کرد.
مدیرعام��ل فولاد مبارکه اصفه��ان در ادامه ضمن 
اش��اره به رشد بس��یار خوب عملکرد واحدهای احیا 
مستقیم ۱ و ۲ گفت: تولید این واحدها در ۹ماهه سال 
گذش��ته به ۵ میلیون و ۱۳۵ هزار تن آهن اس��فنجی 
رسید. این در حالی است که در همین ۹ ماه سال ۹۹، 
کارکنان پرتلاش این واحدها توانستند با تحقق ۱۰۵ 
درصد برنامه و با رش��د ۱۴ درصدی نس��بت به مدت 
مشابه س��ال قبل، به تولید ۵ میلیون و ۸۷۳ هزار تن 
آهن اس��فنجی دست یابند که در نوع خود یک رکورد 

ارزشمند محسوب می شود.
وی با اش��اره به میزان تولید ف��ولاد خام در این بازه 
زمانی تصریح کرد: در ۹ ماهه سال گذشته، ۴ میلیون 
و ۸۹۵ هزار تن تختال تولید ش��ده بود، درحالی که در 
پایان ۹ ماه نخس��ت امس��ال، با تحقق ۱۰۹ درصدی 
برنامه س��الانه و با ۱۱ درصد افزایش نس��بت به مدت 
مش��ابه س��ال قبل، به عدد ۵ میلیون و ۴۵۶ هزار تن 
رسیده ایم. عظیمیان با تأکید بر اینکه به یاری خداوند 
و هم��ت کارکنان عبور از مرز ۷.۲ میلیون تن تولید و 
ثبت یک رکورد ارزش��مند دیگر در پایان س��ال دور 
از دس��ترس نخواهد بود، گفت: در سال جهش تولید 

از هم��ه مدیران و کارکنان ش��رکت می خواهم که با 
همدلی و تلاش بیش��تر در این مسیر گام بردارند. او با 
اشاره به عملکرد ۹ ماهه ناحیه نورد گرم گفت: در این 
ناحیه به دلیل تغییر ترکیب ابعادی و کیفی سفارش ها 
و همچنی��ن توقف ده روزه در قفس����ه R۳ ح��دود 
۱.۵درص��د از برنام��ه عقب هستی��م؛ بااین حال با 
ثبت تولید ۳ میلیون و ۸۵۹ هزار تن، نس��بت به مدت 
مشابه سال قبل حدود ۲ درصد بیشتر از برنامه تولید 
کرده ایم. وی در ادامه عملکرد ناحیه نورد س��رد را نیز 
بس��یار خوب ارزیابی و خاطرنشان کرد: کارکنان این 
ناحیه در ۹ ماه نخس��ت امس��ال به تولید یک میلیون 
و ۲۱۵ ه��زار تن و یک درصد رش��د تولید نس��بت به 
مدت مش��ابه سال قبل دس��ت یافتند. سال گذشته 
در این بازه زمانی ی��ک میلیون و ۲۰۴ هزار تن تولید 
محقق ش��ده بود. امس��ال در طول این مدت با تحقق 
۱۰۲ درص��د برنامه، به تولی��د ۱ میلیون و ۲۱۵ هزار 
تن دس��ت یافته ای��م و پیش بینی می ش��ود تولید در 
این ناحی��ه از یک میلیون و ۴۰۰ ه��زار تن محصول 
فراتر رود. مدیرعامل ف��ولاد مبارکه از انجام عملیات 
نوسازی ماش��ین ریخته گری ش��ماره ۱ در مجتمع 
فولاد س��با خب��ر داد و گفت: برخ��ی محدودیت ها و 
به روزرس��انی اتوماس��یون این خط و همچنین انجام 
س��ایر برنامه های تعمیراتی که چابک سازی مجتمع 
فولاد س��با را در پی خواهد داشت، تولید به میزان ۱۵ 

درصد کاهش داشته که قابل جبران است.
وی جم��ع کل موجودی نهایی را با س��فارش هایی 
که به تدریج از ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفهان خارج 
خواهد ش��د به می��زان ۲۷۴ هزار ت��ن ارزیابی کرد و 
گفت: از این مقدار ۴۹ هزار تن س��هم نورد س��رد، ۴۱ 
هزار تن نورد پیوس��ته مجتمع فولاد سبا، ۶۴هزار تن 
نورد گرم و ۱۲۰ هزار تن متعلق به فولادسازی است.

مدیرعام��ل ف��ولاد مبارکه در ادامه س��خنان خود 
گفت: در ماه گذش��ته فروش ش��رکت از مرز ۵۰هزار 

میلی��ارد توم��ان عبور ک��رد. این اعداد در ش��رایطی 
که ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان در تحریم به س��ر 
می برد، برای بازار س��رمایه، س��هامداران و ذی نفعان 

شرکت بسیار امیدوارکننده است.
وی در بخ��ش دیگ��ری از س��خنان خ��ود ضمن 
قدردان��ی از اقدام��ات معاونت خرید ش��رکت اظهار 
کرد: خوش��بختانه درباره موجودی الکترود گرافیتی 
نیز موجودی ش��رکت بسیار خوب است و برای حدود 
۳س��ال آینده در این حوزه با مشکلی مواجه نخواهیم 
بود. وی با تأکید بر اهمیت کیفیت کنس��انتره ورودی 
و می��زان موجودی س��نگ آهن نرمه و زبره ش��رکت 
تصریح کرد: همچنانکه پیش از این تأکید ش��د، باید 
در ای��ن حوزه ها معاونت خرید با ق��وت و برنامه های 

دقیق و اثربخش به فعالیت های خود ادامه دهد.
عظیمیان با اش��اره به دس��تاوردهای حوزه فروش 
ف��ولاد مبارکه گفت: امس��ال متأس��فانه برخی افراد 
ب��ا دادن آدرس های غلط این ح��وزه را با چالش های 
متع��ددی روبه رو کردند. تلاش کردی��م با اقدامات و 
ارائ��ه راهکارهای متعدد آرامش را به بازار برگردانیم و 
با حضور موثر در تنظیم شیوه نامه توانستیم نظرهای 
سازنده خود را به مسئولان انتقال دهیم و اعتبار و برند 

فولاد مبارکه اصفهان را به شایستگی حفظ کنیم.
وی با رد صریح برخی ش��ایعات درباره مش��کلات 
فولاد مبارکه در حوزه تأمین منابع مالی خاطرنش��ان 
کرد: این ش��ایعات را به شدت تکذیب و اعلام می کنم 
ف��ولاد مبارکه اصفهان نه در زمان بنده، بلکه در زمان 
هیچ ک��دام از مدیران عامل قبلی نیز بدهی نداش��ته 
اس��ت. این امر ناش��ی از قدرت شرکت بوده و حداکثر 

بهره وری را با مدیریت مالی خود داشته است.
عظیمیان در ادامه گف��ت: معاونت اجرای پروژه ها 
نیز در این مدت با به ثمر رساندن پروژه های موردنظر 
در داخل و خارج از فنس و محدوده جغرافیای شرکت 
به  خوبی ایفای نقش کرده اس��ت. به گفته مدیرعامل 

فولاد مبارکه اصفهان، معاونت س��رمایه گذاری و امور 
ش��رکت ها در فولاد مبارکه اصفه��ان به تازگی ایجاد 
ش��ده، با این  حال عملکرد خوبی داش��ته و همکاران 

این حوزه به  خوبی منافع شرکت را دنبال می کنند.
وی در ادام��ه تصری��ح کرد: معاون��ت معدن نیز در 
این شرکت فعالیت های بسیار خوبی در زمینه تأمین 
مواد اولیه و سنگ آهن شروع کرده است و پیش بینی 
می ش��ود ای��ن اقدامات ب��ه زودی اثربخش��ی خود را 
برای س��ازمان هویدا خواهد ک��رد. م��دی����رعامل 
ف������ولاد مب����ارکه اصفه��ان در ب�خش بع��دی 
س��خ�ن��ان خ��ود از تش��کیل چهارمین هلدینگ 
در ف��ولاد مبارک��ه اصفهان خبرداد و گف��ت: در کنار 
هلدینگ های فولاد متیل، آتیه و توکا، هلدینگ مالی 
نیز که مجموعه ای از چندین شرکت در بازار سرمایه، 
سبدگردانی و کارگزاری و... است تشکیل شده است. 
وی از آمادگ��ی ف��ولاد مبارکه اصفهان ب��رای تأمین 
مالی بخش��ی از پروژه های مهمی که باعث توس��عه و 
پیشرفت کشور و اش��تغال زایی خواهد شد، خبر داد 
و گفت: این ش��رکت در تأمین مال��ی پروژه هایی که 
در س��طح ملی، توس��عه را به همراه دارد و همچنین 
ب��رای اجرای پروژه نورد گرم ش��ماره ۲ خود آمادگی 

کامل دارد. 
او در ادامه با اش��اره به اهمی��ت اجرای طرح تحول 
دیجیت��ال در ش��رکت فولاد مبارک��ه اصفهان گفت: 
پروژه هوشمندس��ازی ف��ولاد مبارک��ه اصفهان این 
ش��رکت را در کلاس فناوری ه��ای پیش��رفته جهان 
ق��رار خواه��د داد که تع��داد کمی از ش��رکت ها در 
این س��طح ق��رار دارند. عزم ش��رکت در ای��ن زمینه 
جزم اس��ت. عظیمیان با اش��اره به عملکرد درخشان 
ش��رکت در حوزه مس��ئولیت های اجتماعی تصریح 
کرد: ش��رکت در این زمینه نیز آثار بس��یار خوبی در 
جامعه برجای گذاشته است. به عنوان مثال، در حوزه 
کرونا یکصد میلیارد تومان از منابع ش��رکت را پس از 

اخذ مجوزهای قانونی، به مس��اعدت به بیمارستان ها 
و مراکز بهداشتی برای خرید تجهیزات درمانی و مواد 
ضدعفونی کنن��ده اختصاص داده اس��ت. تا جایی  که 
به اذعان معاون اول ریاس��ت جمهوری، در این حوزه، 
فولاد مبارکه اصفهان با س��ایر س��ازمان های مش��ابه 
فاصله بس��یار زی��ادی دارد. فولاد مبارک��ه اصفهان 
به منظ��ور تعهد ب��ه مس��ئولیت های اجتماعی خود، 
در ش��رایط ویژه اقتصادی ناش��ی از تحریم ها و شیوع 
ویروس کرونا، با افتخار در خدمت هم وطنان و به ویژه 
کادر درمان بوده اس��ت و اساسا این اقدامات را وظیفه 

ملی خود می داند.
وی در همی��ن خص��وص از تح��وی��ل ۷۰ت��ن 
اکس���ی��ژن رای������گان ب�����ه بیمارس��تان های 
درمانگ��ر بیماران کرونا در ه��ر روز خبر داد و گفت: با 
این اقدام، علاوه بر تأمین اکس��یژن موردنیاز بیماران 
بستری در بیمارستان های ۱۵ استان، سعی کرده ایم 
دست س��ودجویان و دلالان را نیز در این حوزه کوتاه 

کنیم.
 ب��ه گفته عظیمیان، از آغاز س��ال تحصیلی جدید، 
ف��ولاد مبارکه در بخ��ش دیگری از تعه��دات خود و 
در راس��تای مس��ئولیت های اجتماعی ش��رکت، با 
هماهنگی کمیت��ه امداد امام خمین��ی)ره(، ۱۶۰۰ 
تبلت ب��ه دانش آموزان کم برخ��وردار و نیازمند اهدا 
ک��رده و این خدمت بی منت نیز از افتخارات ش��رکت 

است.
وی با تأکید بر اینکه آین��ده فولاد مبارکه اصفهان 
ت��ا حد زیادی ب��ه عملکرد معاونت ه��ای امور معادن 
و فن��اوری بس��تگی دارد گف��ت: در ش��رایطی ک��ه 
معدن کاران، به جای توس��عه معادن به فولادس��ازی 
روی آورده ان��د و فولادس��ازان را با چالش های جدی 
مواج��ه کرده اند، معاونت مع��دن وظیفه خطیری در 
تأمین پایدار س��نگ آهن موردنیاز ش��رکت بر عهده 
دارد. همچنی��ن در خصوص معاون��ت فناوری فولاد 
مبارک��ه اصفه��ان نیز بای��د گفت اگر ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان به فن��اوری روز دنیا نرس��د و نتواند س��بد 
محصولات خود را توس��عه دهد و آنها را با نرخ رقابتی 
در س��طح جهانی به دس��ت مصرف کننده برس��اند، 
با مش��کل روبه رو خواهد ش��د. به همین دلیل به روز 
شدن فناوری یکی از موارد بسیار ضروری برای فولاد 
مبارکه اصفهان اس��ت. وی اظهار امی��دواری کرد: با 
تلاش و جدیت هرچه تمام تر در پایان س��ال ش��اهد 
دست یافتن به درخشان ترین عملکرد شرکت باشیم. 
ش��ایان ذکر است در این جلس��ه، مختار بخشیان، 
معاون بهره برداری فولاد مبارکه، حسین مدرسی فر، 
مدیر ایمنی، بهداشت و محیط زیست شرکت و رسول 
سراییان مدیرعامل شرکت ایریس��ا به ترتیب درباره 
دس��تاوردهای ش��رکت در حوزه ه��ای بهره برداری، 
ایمنی و روند پیش��رفت اجرای طرح تحول دیجیتال 
در فولاد مبارکه مباحثی مطرح کردند که مورد توجه 

حاضران قرار گرفت.

 متجاوزان به معادن 
همدان مورد پیگرد قضایی 

قرار می گیرند
مع��اون قضایی رئیس کل دادگس��تری اس��تان 
همدان گفت: ذخایر غنی در معادن استان از انفال 
و منابع ملی محس��وب می شود و هر گونه برداشت 
غیرمج��از موجب تضیی��ع این انف��ال خواهد بود 
بنابراین متجاوزان به مع��ادن مورد پیگرد قضایی 

قرار می گیرند.
به گزارش ایس��نا، عباس نجفی بیان کرد: ذخایر 
غن��ی در مع��ادن اس��تان از انف��ال و مناب��ع ملی 
محسوب می ش��ود و صیانت، حفاظت و جلوگیری 
از برداش��ت غیرمج��از از مع��ادن تکلی��ف قانونی 

دستگاه های متولی است.
وی ادامه داد: برداشت های غیراصولی و برخلاف 
استانداردهای تعریف ش��ده در قانون معاون و نیز 
برداشت غیرمجاز موجب تضییع انفال خواهد بود 
بنابرای��ن متجاوزان به معادن و انفال عمومی مورد 

پیگرد واقع خواهند شد.
مع��اون اجتماع��ی و پیش��گیری از وق��وع جرم 
دادگستری کل استان همدان اظهار کرد: براساس 
م��اده ۶ فعالیت ه��ای معدن��ی و ضوابط زیس��ت 
محیطی مص��وب ۱۳۸۴/۰۴/۰۳در زمینه صیانت 
از اراض��ی ملی و محیط زیس��ت بهره برداران مجاز 
نیز مکلف به بازس��ازی و ترمیم محدود اکتشافات 

هستند.
به گزارش واحد اطلاع رس��انی معاونت اجتماعی 
و پیش��گیری از وق��وع جرم دادگس��تری اس��تان 
همدان، نجفی در پایان خواس��تار توجه و نظارت 
کافی دستگاه قضایی بر صیانت و حفاظت از ذخایر 

معدنی و انفال شد.

 تحقیق و تفحص
 از نحوه واگذاری معادن

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: 
مس��تندانی وجود دارد که نش��ان می دهد با یک 
تلفن و یا یک نامه معادن کش��ور به افرادی خاص 

واگذار شده اند.
حجت الاس��لام علیرضا س��لیمی در گفت وگو با 
فارس با اش��اره به درخواس��ت نمایندگان مجلس 
مبنی بر تحقیق و تفحص از نحوه واگذاری معادن 
اظهار کرد: در حوزه واگذاری معادن اما و اگرهایی 
وج��ود دارد ک��ه نش��ان می دهد نورچش��می ها با 
استفاده از رانت ها و ارتباطاتی که دارند معادنی را 
در اختیار گرفته اند. وی تصریح کرد: پیچیدگی ها 
و سوالاتی در خصوص واگذاری معادن وجود دارد، 
که باید روشن شود، چرا برخی از معادن بدون در 
نظ��ر گرفتن اهلیت و صلاحی��ت به عده ای خاص 
واگذار ش��ده  اند، ای��ن در حالی اس��ت که اهلیت 
متقاضی همچون اهلیت کارخانه دار مهم اس��ت و 
باید در واگذاری ها مد نظر قرار گیرد. نماینده مردم 
دلیجان و محلات در مجلس ش��ورای اس��لامی با 
اش��اره به اینکه در برخی واگذاری ها هیچ توجهی 
به موضوع اهلیت نش��ده اس��ت، ادامه داد: ترکیه 
۲۰ درص��د ص��ادرات معادن جه��ان را در اختیار 
دارد، ای��ران با وجود ظرفیت های بس��یاری که در 
حوزه معادن دارد، متاس��فانه در بخش صادرات با 
عقب ماندگی های بسیاری مواجه است و با داشتن 
معادن بزرگ و ارزش��مندی چون معادن س��نگ 
محلات نتوانسته به درستی از این ظرفیت ها بهره 
ببرد که بخش��ی از این ضعف به نب��ود اهلیت در 
واگذاری ها است. سلیمی بیان کرد: چرا باید فلان 
فرد که برادر آقای رئیس و یا وابسته به فلان جناح 
و حزب و گروه اس��ت، با ی��ک نامه و تلفن معدنی 
را در اختیار گیرد، مستنداتی وجود دارد که نشان 
می دهد این مس��ئله در واگذاری برخی معادن رخ 
داده است. وی گفت: فس��ادهای عجیب و غریبی 
در واگذاری معادن وجود دارد در اس��تان مرکزی 
این فس��ادها موجب تغییر دو مدیر شد که باید با 
شفافیت جلوی این فس��ادها گرفته شود، سوالات 
زی��ادی وجود دارد ک��ه روز به روز ب��ر تعداد این 
سوالات افزوده می ش��ود و ما در مجلس به دنبال 
شفاف س��ازی و پاسخ به این سوالات هستیم. عضو 
هیات رئیس��ه مجلس شورای اس��لامی ادامه داد: 
اهلی��ت در واگذاری  ه��ا باید به ص��ورت جدی مد 
نظر قرار گی��رد، عدم توجه به ای��ن اصل مهم در 
واگذاری ه��ا وقایعی چون هپک��و را رقم خواهد زد 
که آسیب هایش متوجه کشور می شود. سلیمی در 
ادامه با اشاره به لزوم رها کردن کارهای اقتصادی 
از س��وی مدیران در پایان کار دول��ت اظهار کرد: 
مشاهده می شود برخی مدیران در پایان کار دولت، 
ب��ا رها کردن کارها به دنبال فعالیت های اقتصادی 
خودش��ان هستند که این خیانت به نظام و انقلاب 

است و مدیران باید به وظایف خود بپردازند.
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معاون برنامه ریزی و توس��عه ذوب آهن اصفهان گفت: با 
توجه به بحران کم آبی ، دولت صنایع را مکلف به اس��تفاده 
از پس��اب کرد. انجام این کار بر اساس بالاترین استانداردها 

انجام شد.
ب��ه گزارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، مهدی نصر 
افزود: آبفا پساب را پس از جمع آوری و تصفیه بیولوژیکی 
به صنایع انتقال می دهد که ما پساب را خریداری و بخشی 
از پساب صنعتی کارخانه که قبلا در لاگن های زرین شهر 

ریخته می شد تصفیه می شود.
وی تصریح کرد: در س��ال های گذش��ته ذوب آهن اقدام 
به خرید پس��اب زرین شهر کرد که بخش��ی از آن همان 
۶۰لیتر بر ثانیه است که بر اساس الزامات محیط زیستی و 
تقاضای منطقه خریداری شده است. این پساب قبلا وارد 

زاینده رود می شد.
نص��ر یادآور ش��د: الزامات محیط زیس��تی و لزوم حفظ 
ش��رایط زاین��ده رود، ذوب آه��ن را ب��ر آن داش��ت ک��ه 
۶۰لیت��ر در ثانیه پس��اب زرین ش��هر را خری��داری کند. 
ب��رای ای��ن فعالی��ت، در س��ال ۹۳ پیمان��کاری انتخاب 
ش��د و 4 پم��پ خان��ه در زری��ن ش��هر، کن��ار لاگن ها، 
 ب��رای آبی��اری فضای س��بز و انتق��ال بین راه��ی ایجاد 

شد.
نصر افزود: هزینه انجام این وظایف و تکالیف ۸ میلیارد 
توم��ان بود که ب��ا احتس��اب قیمت های کنون��ی، حدود 

۵۰میلیارد تومان هزینه ش��ده تا مشکل پساب زرین شهر 
حل شود.

وی با اش��اره به تاریخچ��ه خرید آب گفت: ما در حوضه 
زاینده رود هس��تیم.زمان احداث ذوب آهن، این ش��رکت 
برای تونل ۲ کوهرنگ که آورده ای حدود ۲۲۰ میلیون متر 
مکعب داش��ت هزینه کرد و به نام ذوب آهن ثبت شد. در 
غیر این صورت این آب به کارون می ریخت و از موجودی 

حوضه چهار محال و بختیاری نبود.
نصر تصریح کرد: حق آبه ذوب آهن از زاینده رود یک متر 
مکعب بر ثانیه در سال است و با این حال سد آب بند هم 
احداث شد تا ذوب آهن بتواند به راحتی آب برداشت کند 
و البته این برداش��ت با انجام فعالیت های صرفه جویی در 
مصرف آب، الان کمتر از 4۰ درصد از حق آبه این شرکت 

اس��ت. سهم ذوب آهن از زاینده رود حاصل سرمایه گذاری 
برای تونل کوهرنگ بود. وی خاطرنشان کرد: ۳۰۰ میلیارد 
تومان قرارداد بیع متقابل بس��ته شد تا پساب انتقال پیدا 
کن��د. بدین منظور تصفیه خانه ب��ا ظرفیت ۱۵۰ میلیون 
مت��ر مکعب با ۱۸ میلیون یورو س��رمایه گذاری به ش��کل 
بی او تی ایجاد ش��ده تا پس��اب آورده فولاد ش��هر و زرین 
ش��هر را تصفیه کند و همراه پساب حاصل از ذوب آهن در 
مجموع به مقدار ۱۳۰ میلیون مترمکعب بازچرخانی شود. 
بدین ترتیب سهم آب زاینده رود در تامین نیاز ذوب آهن 

به تدریج کم و به صفر می رسد.
معاون برنامه ریزی و توس��عه ش��رکت سهامی ذوب آهن 
اصفهان با بیان اینکه پس��اب مستقیم به تصفیه خانه آمده 
و وارد لاگن ها نمی ش��ود اظهار کرد: تصفیه اولیه توس��ط 
آبف��ا به صرت بوزدایی، باکتری زدایی اس��ت که ۱۰درصد 
آن پس��اب وارد لاگن ها می ش��ود و بقیه در خط تولید با 

چرخانی می شود.
وی ب��ه منافع متقاب��ل ذوب آهن و منطقه اش��اره کرد 
و گف��ت: ذوب آه��ن نق��ش تعیین کننده ای در پیش��رفت 
و صنعت��ی ش��دن و رونق اقتص��ادی منطقه ایف��ا کرد و 
ای��ن مجتمع عظی��م صنعتی نیز در ع��وض از نیروی کار 
و دلس��وزی منطقه اس��تفاده کرد. وی خاطرنش��ان کرد: 
فعالی��ت ذوب آهن از ابتدای تاس��یس تا زمان حاضر برای 
اج��رای طرح ه��ای توس��عه دارای دس��تاوردها و تبعات 

گوناگون بوده اس��ت. در طول این ۵۰ سال هم با افزایش 
جمعیت، کشاورزی و صنعت توسعه پیدا کرده که حضور 
این میزان جمعیت ساکن در اطراف ذوب آهن در گذشته 
قابل پیش بینی نبوده و بر این اساس امروز سد زاینده رود 

کفاف مصارف را نمی دهد.
وی تاکی��د ک��رد: در ذوب آه��ن اصفهان بهینه س��ازی 
فناوری موجود و رفتن به س��مت تجهی��زات و تکنولوزی 
کاه��ش مصرف اب برای توس��عه را دنبال کردیم و نتیجه 
آن ای��ن بود ک��ه اگر قبلا یک مترمکعب ب��ر ثانیه دیماند 
داش��تیم و ۷۰ درصد آن محقق می ش��د امروز با ۳ کوره 
و توس��عه ای صورت گرفته مصرف آب به نس��بت گذشته 

کاهش چشم گیری پیدا کرده است.
نصر ادامه داد: مصرف آب سالانه ذوب آهن از ۳۰میلیون 
مترمکع��ب در س��ال ۷۵ به ۱۷و نیم میلی��ون مترمکعب 
رس��یده است و بر این باور هس��تیم که متکی بودن صرف 

به آب خام زاینده رود نمی تواند پایدار باشد.
وی با اش��اره به افزایش مصارف آب در طول س��ال های 
گذش��ته گفت: چه بخواهیم و چه نخواهیم باید به سمت 
کاهش مص��رف آب حرک��ت کنیم و ذوب آه��ن نیز باید 
خ��ود را با این ش��رایط وفق ده��د. انتقال پس��اب نیز با 
س��رمایه گذاری بزرگ ذوب آهن ص��ورت گرفت و با توجه 
به شرایط ذوب آهن خود را وفق داده و نتایج آن مشخص 

است که می توان قضاوت کرد.

ذوبآهناصفهانپسابتصفیهشدهراخریداریومنتقلمیکند

پایداری صنایع با تکیه بر فناوری نوین
درگفتوگوبافعالانصنعترویمطرحشد

مرضیه احقاقی 
خبرنگار

ایران در صنع��ت روی از ظرفیت های غنی معدنی برخوردار 
اس��ت و با توجه به این ذخایر، واحدهای بسیاری برای فرآوری 
این ماده معدنی و تولید ش��مش روی احداث شده اند. هرچند 
در طول سال های گذش��ته اکتشاف و استخراج از ذخایر روی 
آنقدرها مورد توجه نبوده اس��ت. در چنین ش��رایطی بسیاری 
از واحدهای احداث ش��ده در این صنع��ت با کمبود مواد اولیه 
روبه رو هستند و درنتیجه بخشی از مواد اولیه مورد نیاز خود را 
وارد می کنند. در همین حال، بسیاری از این واحدها، ظرفیت 
خالی قابل توجهی دارند که این امر نیز از بهره وری آنها کاسته 
اس��ت. از بهره وری تولید با عنوان راندمان نیز یاد می شود. این 
مفهوم در طول س��ال های اخیر بیش از پیش مورد توجه قرار 
گرفته، چراکه نقش بس��زایی در س��ودآوری یک مجموعه ایفا 
می کند. در همین حال، در طول س��ال های اخیر بهره وری در 
حوزه ه��ای دیگری نیز مورد توجه قرار گرفته که از جمله آنها 
می توان به بهره وری نیروی انس��انی، س��رمایه و... اش��اره کرد. 
بدون تردید تلاش برای رشد بهره وری در هر یک از حوزه های 
یادشده تاثیر بسزایی بر بهبود تولید و سودآوری یک مجموعه 
دارد. این ش��اخصه به ویژه برای صنایعی که محصول صادراتی 
دارند از اهمیت ویژه ای برخوردار است، چراکه زمینه موفقیت 
و سودآوری آنها را در رقابت در بازارهای جهانی فراهم می کند.

احتمال افزایش اختیارات 
وزیرصنعت در حوزه 

سیمان و فولاد
رئیس کمیس��یون عم��ران مجل��س از احتمال 
افزای��ش اختیارات وزیر صنعت ب��رای کنترل نرخ 

فولاد و سیمان خبر داد.
به گ��زارش دنی��ای معدن، محمدرض��ا رضایی 
کوچی با اش��اره به اینکه نرخ فولاد و س��یمان در 
ب��ازار واقعی نبوده و بای��د کاهش پیدا کند، گفت: 
جه��ش تولید مس��کن در مجلس مطرح ش��ده و 
باید در 4 س��ال آینده، س��الانه یک میلیون واحد 
مسکونی ساخته شود. قطعا نرخ مصالح ساختمانی 
نقش بس��یاری در نرخ تمام ش��ده مس��کن دارد؛ 
بنابرای��ن از علیرض��ا رزم حس��ینی، وزی��ر صنعت 
خواس��تیم درباره افزایش نرخ س��یمان و فولاد در 

یک سال گذشته توضیح دهد.
وی اف��زود: به رزم حس��ینی اع��لام کردیم باید 
تامین نیاز داخلی به مصالح ساختمانی در اولویت 
باش��د و مازاد تولید صادر شود ولی وی پاسخ داد 
چنی��ن اختیاری ندارد. لذا مقرر ش��د مکاتبه ای از 
طرف وزی��ر صنعت با کمیس��یون عمران مجلس 

برای افزایش اختیارات وزیر انجام شود.
رضایی کوچی گف��ت: تلاش می کنیم اختیارات 
لازم را ب��ه وزیر صنعت بدهیم، چرا که حضور وی 
بدون اختیار در مجلس دستاوردی ندارد. بنابراین، 
قرار ش��د مجلس و دولت ب��ه وی اختیار دهند تا 

زمینه کاهش نرخ سیمان و فولاد فراهم شود.

تولید کاتد مس از مرز 
۱۸۸.۹ هزار تن گذشت

تولید کاتد مس در دوره ۸ ماهه امس��ال نسبت 
به دوره مش��ابه پارسال ۷.۱ درصد افزایش را ثبت 

کرد و به رقم ۱۸۸.۹ هزار تن رسید.
گزارش ایرنا، در ۸ ماهه ابتدایی س��ال گذش��ته 

۱۷۶.۳ هزار تن کاتدمس تولید شده بود.
این در حالی است که تولید کاتد مس در ۷ماهه 
امس��ال با رشد ۶ درصد در مقایسه با مدت مشابه 
پارس��ال به رق��م ۱۶۲ هزار و ۷۳۰ تن رس��ید که 
توس��ط واحدهای پالایشگاه و لیچینگ سرچشمه 

و میدوک کرمان تولید شد.
میزان کنسانتره مس تولید شده در هشت ماهه 
امس��ال برابر با ۸۰4 هزار و 4۸۰ تن ثبت شد که 
نسبت به دوره مش��ابه پارسال یک درصد افزایش 

را نشان می دهد.
س��هم کنس��انتره م��س تولی��د ش��ده در آبان 
ماه امس��ال ۹۷ ه��زار و ۶۶۵ تن ب��ود که افزایش 

۳درصدی در مقایسه با آبان ۹۸ دارد.
تولید کنس��انتره مس در دوره ۷ ماهه امسال به 
رقم ۷۰۶ هزار و ۸۱۶ تن رس��ید که در مقایس��ه 
ب��ا مدت مش��ابه س��ال ۹۸ افزای��ش دو درصدی 
نش��ان می دهد. این امر حاصل عملکرد واحدهای 
تغلیظ مس میدوک، سونگون )آذربایجان شرقی(، 
سرچش��مه، 4۰ کوره )سیس��تان و بلوچس��تان(، 

مزرعه )آذربایجان شرقی( و ۵۰۰ تنی بود.
می��زان کنس��انتره م��س تولی��دی در مهرماه 
بررس��ی حاک��ی  م��ورد  واحده��ای  در  امس��ال 
از تولی��د ۱۰۷ ه��زار و ۱۹۲ ت��ن اس��ت ک��ه در 
 مقایس��ه با ماه مشابه پارس��ال رشد ۵ درصدی را 

ثبت کرد.
آماره��ای عملک��رد مجموعه های سرچش��مه و 
خات��ون آب��اد در زمینه تولید مس ان��د در ۸ ماهه 
امسال خبر از تولید ۲۳۵ هزار و ۳۹۷ تن می دهد 
که در مقایس��ه با دوره مشابه س��ال گذشته رشد 

۱۶درصدی دارد.
ضم��ن اینکه تولی��د آبان ماه  هس��تند مس در 
واحد ه��ای یاد ش��ده رقم ۳۰ ه��زار و ۲۸۷ تن را 
نش��ان می دهد که در مقایس��ه با ماه مشابه سال 

گذشته افزایش 44 درصدی دارد.
آمارهای مورد بررس��ی گویای آن اس��ت که در 
دوره فروردین لغایت مهرماه، تولید مس اند به رقم 
۲۰۵ هزار و ۱۱۰ تن رس��ید که نس��بت به هفت 
ماهه ابتدایی پارس��ال ۱۲ درص��د افزایش بازدهی 

داشت.
و  سرچش��مه  م��س  واحده��ای   ۹۹ مهرم��اه 
خاتون آب��اد )کرم��ان( ۲۵ ه��زار و ۵۷4 تن ان��د 
تولید کردند که در مقایس��ه با ماه مش��ابه س��ال 
گذش��ته ۳۲ درص��د رش��د دارد. ۷ماهه امس��ال 
۱۰۲ میلی��ون و ۹۱۶ ه��زار ت��ن س��نگ مس از 
معادن مربوطه اس��تخراج شد که نسبت به برنامه 
 پیش بینی ش��ده برای امس��ال افزایش ۳درصدی 

دارد.
همچنی��ن تولی��د کاتد مس در ۶ ماهه امس��ال 
اف��زون بر ۱۳۹ هزار و ۸۹۹ تن بود که نس��بت به 

مدت مشابه سال ۹۸ افزایش ۶ درصدی داشت.

اخبار

رمزماندگاریصنایع

راهیبرایتداومتولید

محم��د حیدرزاده، فعال صنعت س��رب و روی در گفت وگو با  
»روزگار مع��دن« اظهارک��رد: اهمیت و اثرگ��ذاری بهره وری در 
حوزه های گوناگون بر کس��ی پوش��یده نیس��ت. این شاخصه در 
حوزه های مختلفی تبیین می ش��ود اما بهره وری تولید که از آن 
ب��ا عنوان راندمان هم یاد می ش��ود، از جای��گاه ویژه ای برخوردار 
اس��ت. به عنوان مثال، از مواد معدنی حاوی روی، ش��مش روی 
تولید می ش��ود. نس��بت ش��مش تولیدی به خاک محتوی روی، 
راندمان یا بهره وری تولید این محصول را نشان می دهد. طبیعی 
اس��ت که افزایش راندمان تولید به منزله بهبود در فرآیند تولید 

نیز خواهد بود.
بهرهوریپایینصنعتروی�

حیدرزاده افزود: میانگین بهره وری تولید در واحدهای شمش 
روی کش��ور حدود ۹۰ تا ۹۲ درصد برآورد می ش��ود. این رقم در 
مقایسه با میانگین بهره وری این صنعت در کشورهای توسعه یافته 
به مراتب پایین تر است؛ به عبارت دیگر، مقداری از فلز در باطله ها 

یا پسماندها هدر می رود. 
وی خاطرنشان کرد: بهره وری در دوره هایی که قیمت فلزات در 
بازارهای بین المللی کاهش می یابد، اهمیت ویژه ای دارد، چراکه 
اگر مجموعه ای در این ش��رایط نیز مانند همیش��ه فعالیت کند، 
به س��مت ضرردهی پیش خواهد رفت. در چنین ش��رایطی، تنها 
راه کس��ب موفقیت در عملکرد یک مجموعه، افزایش بهره وری 
اس��ت. وی اف��زود: بهره وری در حوزه ه��ای گوناگون دیگری نیز 

مورد توجه قرار دارد. رشد بهره وری در تمامی این حوزه ها زمینه 
س��ودآوری ی��ک مجموعه را فراهم می کن��د. در ادامه می توان از 
موضوع بهره وری س��رمایه نام برد. به این معنی که برای ش��روع 
یک کس��ب وکار یا فعالیت تولی��دی چه میزان هزینه می کنیم و 
درنهایت چه میزان سود از این سرمایه گذاری به دست می آوریم. 
در ادامه بهره وری در حوزه نیروی انس��انی مورد توجه قرار دارد. 
حضور یک فرد در محیط کار با هزینه های متفاوت آشکار و نهان 
همراه است. حال باید دید نیروی انسانی در قبال این هزینه ها چه 

میزان اثربخشی برای یک سازمان یا واحد تولیدی دارد.
جایگاهاثرگذارمنابعانسانی�

حیدرزاده در ادامه گفت: بهره وری منابع انس��انی در صنایع ما 
پایین تر از س��ایر کشورهاست. دلیل عمده پایین بودن بهره وری 
نیروی انسانی در ایران را می توان به فعالیت واحدهای تولیدی با 
ظرفیت پایین مرتبط دانس��ت. ظرفیت تولید واحدهای روی در 
جهان سالانه ۱۰۰ هزار تن برآورد می شود. با این وجود، ظرفیت 
واحدهای تولیدی در کش��ور ما بسیار پایین تر است و بسیاری از 
تولیدکنندگان روی با ظرفیت ۱۰ تا ۱۵ هزار تن فعالیت می کنند. 
به علاوه آنکه صنایع ما مکانیزه نیس��تند؛ درنتیجه نیروی انسانی 
قابل توجهی صرف تولید یک تن ش��مش روی می ش��ود. در این 
میان، مدیریت و نحوه سازماندهی منابع انسانی نیز در بهره وری 
این ش��اخصه تاثیرگذار اس��ت. حیدرزاده تاکی��د کرد: بهره وری 
در حوزه های جزئی تری مانند بهره جس��تن از فضا و س��اختمان 

نی��ز می تواند مورد توجه قرار گیرد. هر س��ازمانی یا هر مجموعه 
تولیدی، س��اختمان هایی را در اختیار دارد. حال بسته به گرفتن 
ارزش از ای��ن فضاه��ا می توان به تعریف به��ره وری در این بخش 
پرداخت. این پارامتر درباره ماش��ین آلات، تجهیزات و دستگاه ها 
نیز مورد توجه اس��ت. اس��تفاده بهینه از تجهیزات در یک واحد 
تولیدی یا هر کس��ب وکاری و درنهایت ایجاد ارزش افزوده بیشتر 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است. بهره وری به قدری گسترده است 
که حتی می توان آن را به س��ایر حوزه ها نیز تعمیم داد. به عنوان 
مث��ال، می ت��وان از بهره وری تکلم یا س��خن گفتن نام برد. بدین 
معنی که در واحد زمان چه میزان مفهوم را می توان منتقل کرد. 
بهره وری در واحد زمان نیز در ادامه مورد توجه است. بدین معنی 
ک��ه م��ا چقدر زمانی در اختیار داریم و چه میزان ارزش افزوده در 
واحد زمان ایجاد می کنیم. بهره وری در حوزه طراحی واحدهای 
تولی��دی و احداث آنه��ا نیز اهمیت دارد. بدی��ن معنی که برای 
طراح��ی یک کس��ب وکار از همان ابتدا ش��اخص های اثرگذار بر 

بهره وری موردتوجه باشند.
نگاهیبهدلایلضعف�

حی��درزاده خاطرنش��ان کرد: ب��ا توجه به اهمی��ت بهره وری، 
همچنان این موضوع از جایگاه مناس��بی در کش��ور ما برخوردار 
نیس��ت. این ضعف را می توان ناش��ی از موارد گوناگونی دانست. 
ازجمله آنکه اقتصاد ما تاکنون به ش��دت وابس��ته به نفت بوده و 
ت��لاش برای بهبود بهره وری آنقدرها م��ورد توجه قرار نگرفته یا 

آموزش کافی در این باره ارائه نش��ده اس��ت. وی افزود: بهره وری 
می تواند زمینه سودآوری یک سازمان را فراهم کند و بدین  ترتیب 
تلاش برای رشد آن ضروری به نظر می رسد. تا جایی که بسیاری 
از کش��ورهای توس��عه یافته ب��ا ارتقای ش��اخص های بهره وری، 
توانسته اند درآمد سرانه خود را افزایش دهند. در دنیا مکانیسم ها 
و روش هایی برای رش��د بهره وری ایجادش��ده ک��ه توجه به این 
مکانیس��م ها می تواند ما را در مس��یر تحقق هدف یادش��ده برای 
تحقق بهره وری کمک کند. مدیران نیز از اثرگذاری ویژه ای برای 
رش��د بهره وری برخوردارند و بر این اساس می توانند روی عوامل 
کاهنده بهره وری در هر حوزه ای تمرکز کنند تا بدین ترتیب این 
عوامل شناس��ایی و راهکار مناس��ب برای رفع آنها کش��ف شود. 
درنهای��ت نیز بهره وری را در سیس��تم به طور مداوم پایش کنند. 
وی در پایان خاطرنشان کرد: در حال حاضر، بیش از ۸۰ واحد در 
کشور مشغول تولید روی و فعالیت در این زمینه هستند. برخی 
از این واحدها با بهره وری قابل قبولی فعالیت می کنند اما فعالیت 
برخی از این واحدها همچنان با ضعف همراه است. در همین حال 
بهره وری در برخی از حوزه های تولید بیشتر مورد توجه بوده که 
ازجمله آنها می توان به بهره وری در مصرف آب و س��رمایه اش��اره 
کرد. اما برخی حوزه ها همچون بهره وری نیروی انسانی باید بیش 
از پیش مورد توجه باش��ند. در همین ح��ال می توان با برگزاری 
کلاس آموزش��ی و دوره های تخصصی برای ارتقای این ش��اخص 

در حوزه های گوناگون تلاش کرد.

ابراهیم جمیلی، مدیرعامل شرکت زرین معدن آسیا در گفت وگو با 
»روزگار معدن« و در پاس��خ به سوالی مبنی بر توجه به شاخصه های 
بهره وری در مس��یر تولید، گفت: تداوم فعالیت یک مجموعه تولیدی 
ب��دون توجه به ش��اخصه های به��ره وری ممکن نیس��ت؛ یعنی باید 
به گونه ای تولید کرد که از یک س��و قیمت تمام ش��ده کاهش یابد و از 
س��وی دیگر، محصولی با کیفیت قابل قبول و رقابت پذیر تولید شود.  
وی افزود: فعالان صنعت روی کشور نیز باید برای تداوم فعالیت خود 
به شاخصه های رشد بهره وری بیش از پیش توجه کنند، چراکه توجه 
به این شاخصه ها زمینه بهبود تولید در یک مجموعه را فراهم می کند. 

حضورموفقدربازارهایجهانی�
جمیل��ی در ادامه اظهارکرد: بهره وری از الزامات اولیه برای حضور 
موفق یک محصول در بازارهای جهانی محس��وب می ش��ود. درواقع 

توج��ه به این ش��اخصه زمین��ه رقابت پذیری یک محص��ول را فراهم 
می کند و از این منظر اهمیت دارد. وی افزود: خوش��بختانه بس��یاری 
از تولیدکنندگان و فعالان صنعت س��رب و روی کش��ور به اهمیت و 
اثرگذاری این ش��اخصه ها واقف هس��تند و برای رشد بهره وری تلاش 

می کنند.
البته همچنان برخی واحدهای تولیدی در این زمینه با چالش هایی 
روب��ه رو هس��تند. این ضعف اغلب به دلیل عدم توان س��رمایه گذاری 
برای آنها یا کاس��تی هایی اس��ت که در زمینه تامین ماش��ین آلات و 
فن��اوری وجود دارد؛ بنابراین همه ش��اخصه های بهره وری ازس��وی 

تولیدکنندگان رعایت نمی شود.
  ای��ن فعال صنعتی در ادامه افزود: بهره گیری از فناوری های نوین 
و تجهیزات پیشرفته در مسیر تولید یکی از الزامات تولید با بهره وری 

بالا به ش��مار می رود.  جمیلی در ادامه نقش منابع انس��انی را در رشد 
بهره وری حائز اهمیت دانس��ت و گفت: متاس��فانه در طول سال  های 
گذشته، تلاش چندانی برای آموزش نیروی انسانی ماهر انجام نشده 
اس��ت؛ درنتیجه نیروهای انس��انی ما آنطور که انتظار می رود بهره ور 

نیستند.
 بنابرای��ن آم��وزش نیروی انس��انی بای��د در اولویت ق��رار گیرد تا 

سوددهی واحدهای تولیدکننده افزایش یابد. 
در نهایت اینکه رشد بهره وری از الزامات اساسی افزایش سوددهی 
واحدهای تولیدی اس��ت. چنانچه این ش��اخصه ها م��ورد توجه قرار 
گیرن��د، س��وددهی واحده��ای تولی��دی افزایش می یاب��د؛ بنابراین 
تولیدکنن��دگان بای��د این پارامتره��ا را مورد توجه ق��رار دهند تا با 

موفقیت هرچه بیشتر، تولید خود را ادامه دهند. 

ظرفی��ت  گذش��ته  س��ال های  ط��ول  در 
قابل توجهی از صنایع روی در کش��ور احداث 
ش��ده و بخ��ش قابل توجه��ی از محص��ولات 
 ای��ن صنای��ع ب��ه بازاره��ای جهان��ی ص��ادر 

می شود. 
تلاش برای رش��د به��ره وری ای��ن صنایع 
می توان��د تاثی��ر بس��زایی بر س��ودآوری این 
مجموعه ها داشته باش��د و در همین حال به 
رقابت پذیری هرچه بیش��تر آنها در بازارهای 
جهان��ی منج��ر ش��ود؛ بنابراین بای��د به این 
ش��اخصه همچ��ون الزامی در مس��یر جهانی 

شدن نگاه کرد.

سخنپایانی
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مقاومت های بعدی شاخص 

سهامداران، زیان دیدگان اصلی مداخلات دولت

بودجه وضعیت بورس را مبهم کرد

پیشنهاداتی برای بهبود بازارگردانی

گروه معدن

شاخص بورس این روز ها پر ابهام تر از گذشته به کار خود 
ادامه می دهد. ش��اخص بورس در روز پایانی هفته گذشته 
از کانال یک میلیون و ۴۰۰ هزار واحد خارج شد؛ هرچند به 
گفته تحلیلگران این نقطه مقاومتی شاخص نیست. با این 
حال به نظر می رسد هنوز بازارگردان ها نتوانسته اند نقشی 

در روند صعودی شاخص بورس داشته باشند.
البته نوس��ان این روز های بازار س��هام در حالی است که 
برخی از کارشناس��ان معتقدند که از هفته دیگر صعودی 
شدن ش��اخص اس��تارت خواهد خورد. بهزاد صمدی در 
گفتگو با ایس��نا، با تاکی��د بر اینکه حال ب��ورس به لحاظ 
پارامتر های بنیادی و تکنیکالی خوب است، گفت: »پروسه 
نوسانی می تواند یک الگوی کلاسیک در شاخص کل باشد 
و این ش��اخص دوباره رش��د خود را ادام��ه خواهد داد. به 
اعتقاد من شاخص کل دوباره به روند رو به رشد خود تا یک 

میلیون و ۸۱۰ هزار واحد حرکت خواهد کرد.«
نقاط مقاومت شاخص کجاست؟ �

همایون دارابی، کارش��ناس بازار س��رمایه در گفت و گو 
با اقتصاد۲۴ گفت : احتمال ریزش بیش��تر شاخص بورس 
بس��یار اندک اس��ت. کف مقاومتی که پیش روی شاخص 
ق��رار دارد یک میلیون و ۳۵۰ هزار واح��د و بعد از آن یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار اس��ت که بعید به نظر می رسد با توجه 
به مختصات آخر سال به این نقاط برسیم؛ هرچند چندان 
فاصله ای تا این نقاط نیست و با ۱۵ تا ۲۰ درصد منفی دیگر 

این نقاط دست یافتنی می شوند.
دارابی با بیان اینکه بازار در حال حاضر تحت چند عامل 
دچار رخوت شده است، افزود : در وهله نخست بی انگیزگی 
در بازار به واس��طه کمبود نقدینگی بیشتر شده است. هر 
چه به پایان سال نزدیک می شویم کمبود نقدینگی بیشتر 

می شود.
این کارش��ناس بازار س��رمایه خاطرنشان کرد : از سوی 
دیگر شاهد فروش دولتی ها نیز بوده ایم. همچنین فشار بر 
روی نظام بانکی ب��رای نرخ بهره نیز وجود دارد که جریان 
افزایشی را پشت سر خود احساس می کند که همین عامل 

جریان نقدینگی در بورس را کاهشی کرده است.
حالت های انتظار بازار کدام است؟ �

داراب��ی تاکید کرد : همچنی��ن چند حالت انتظار نیز در 
بازار وجود دارد از جمله به نتیجه رس��یدن لایحه بودجه و 
قیمت دلار نیمایی که در چه قیمتی به تصویب برسد. از آن 
سو بحث انتقال قدرت در واشنگتن و مراسم تحلیف است 
ک��ه امیدواریم زمان باقی مانده آقای ترامپ با ماجراجویی 

همراه نباشد.
وی گف��ت : در مجموع، اما ب��ازار در حال حاضر کم پول 
و کم انگیزه شده اس��ت و باید دید در هفته های آینده چه 
اتفاقاتی رخ خواهد داد. فروش های تکنیکالی و چارتی نیز 

بر ش��اخص یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد فشار می آورد و 
عرضه هایی انجام ش��ده است که دوباره روی شاخص یک 
میلی��ون و ۳۵۰ ه��زار واحد یا نهایت��ا روی یک میلیون و 
۲۰۰هزار دوباره خرید ها انجام می شود. دارابی یادآور  شد: 
به نظر می رسد بازار در همین حالت انتظار نسبت به قیمت 
دلار در بودجه و دولت انتقالی آمریکا بماند و از آن سو باید 

موضوع نقدینگی و سمت و سوی آن نیز مشخص شود.
بازارگردان ها باید بیشتر شوند �

دارابی درباره نقش بازارگردان ها در بازار بورس نیز گفت: 
بازارگردانی در ایران با مش��کلاتی روبه رو اس��ت که یکی 
از دلای��ل آن عمر کوت��اه این پدیده اس��ت. از طرف دیگر 
مختصات بازار ایران با س��ایر بازار ه��ای دنیا تفاوت هایی 
دارد ب��ه همی��ن دلیل با وجود دامنه نوس��ان و حجم مبنا 
فش��ار بس��یار زیادی به عملیات بازارگردانی می آید. وی 
اف��زود : در واقع بازارگردان ها باید به حجم مبنا غلبه کنند 
و ب��ازار م��دام در دام صف خرید و ص��ف فروش ها گرفتار 
است. اگر بگوییم بازارگردان در این صف ها خرید و فروش 
نکند پس چه راهی باید انتخاب کند؟ این کارش��ناس بازار 
س��رمایه تصریح ک��رد : در حال حاضر به دلیل کم ش��دن 
نقدینگ��ی در بازار نقش این عملیات پر رنگ تر می ش��ود. 
نیاز اس��ت که بر روی دس��تورالعمل های بازارگردانی کار 
ش��ود. همچنین تعداد بازارگردان ها نیز محدود است که 
س��ازمان بورس باید روند حضور بازارگردان ها را تس��هیل 
کن��د تا فش��ار از روی بازارگردان های فعلی کمتر ش��ده و 
منابع جدید توس��ط بازارگردان های جدی��د نیز وارد بازار 
 ش��ود. در مجم��وع بازارگردانی در ایران عملیات بس��یار 

دشواری است.
بهبود روند شاخص سازان  �

همچنی��ن عباس علی حقانی نس��ب، کارش��ناس بازار 
س��رمایه در رابطه با روند نزولی و کم ش��دن نقدینگی در 

بازار سهام گفت: به نوعی بورس فعلا دست به عصا حرکت 
می کن��د، اما به عقیده من با گ��ذر زمان روند صعودی بازار 

سرمایه آغاز می شود.
این کارش��ناس در رابطه با س��یگنال های ش��روع روند 
صعودی بورس به تجارت نیوز گفته اس��ت: ما به هفته های 
پایانی ریاس��ت جمهوری ترامپ نزدیک می شویم و هنوز 
بحث مذاکرات و بازگش��ت آمریکا به برجام مطرح اس��ت 
از طرفی اخبار غیررس��می نشان از تصویب FATF دارد، 
ام��ا هنوز در این باره چیزی مش��خص نیس��ت. همچنین 
تصویب کلیات بودجه نش��ان دهنده آن است که مجلس با 
وجود انتقاد ش��دید، به گشایش اقتصادی امید دارد و این 
موضوعات باعث می ش��ود نقدینگی دوباره به سمت بازار 

سهام هدایت شود.
نگرانی های حاکم در معاملات بورس �

س��هیل کلاهچی، کارشناس بازار سرمایه به ایرنا گفت: 
نکت��ه ای که در وضعیت فعلی می تواند کمک کننده بهبود 
وضعیت بازار باشد، افزایش میزان عرضه های اولیه است تا 

دوباره نقدینگی وارد بازار سرمایه شود.
وی به اقدامات تاثیرگذار در بهبود روند معاملات بورس 
اش��اره کرد و گفت: ش��رایط حاکم در بازار نش��ان دهنده 
عملکرد مثبت ش��اخص هم وزن نس��بت به ش��اخص کل 
است. وی با بیان اینکه انتظار و تردید برای سرمایه گذاری 
در س��هام کوچک کمتر از سهام شرکت های بزرگ است، 
گفت: س��هامداران نباید به دلیل ایج��اد روند صعودی در 
س��هام کوچک اقدام به فروش س��هام بزرگ خود کنند و 
وارد س��هامی شوند که از نظر وضعیت بنیادی در موقعیت 
ضعیف تری قرار دارند. کلاهچی خاطرنش��ان کرد: سهام 
کوچک بازار مانند سهام بزرگ و بنیادی دارای سهام خوب 
و بد هس��تند، ب��ه همین دلیل باید س��هامداران دقت نظر 
بیشتری را برای انتخاب سهام خود داشته باشند و وضعیت 

بنی��ادی و تکنیکالی ش��رکت ها را برای س��رمایه گذاری 
کوتاه مدت و بلندمدت مدنظر قرار دهند.

وی اظه��ار کرد: با توجه ب��ه وضعیت اقتصادی حاکم در 
کش��ور و بازارهای جهانی می توان شاهد ایجاد تعادل رو به 

بالا در معاملات بازار باشیم.
این کارشناس بازار سرمایه به افزایش میزان عرضه اولیه 
در بازار اش��اره کرد و گفت: نکت��ه ای که در وضعیت فعلی 
می تواند کمک کننده بهبود وضعیت بازار باش��د، افزایش 
میزان عرضه های اولیه اس��ت و بهتر اس��ت که مانند چند 
وقت گذش��ته هفته ای ۲بار عرضه اولیه داش��ته باشیم تا 

دوباره نقدینگی وارد این بازار شود.
کلاهچی به افزایش بازدهی بازار بورس نس��بت به دیگر 
بازارها مانند دلار، مس��کن و طلا اشاره کرد و گفت:  اکنون 
بازارهای موازی در رکود ش��دیدی به سر می برند و معامله 

ای در این بازارها انجام نمی شود.
این کارش��ناس بازار س��رمایه به نوسان شاخص بورس 
در محدوده ه��ای بین یک میلیون و ۴۰۰ هزار واحد تا یک 
میلیون و ۴۵۰ هزار واحد اش��اره ک��رد و افزود: با توجه به 
روند منفی بازار، سفارش های حمایتی زیادی در برخی از 
س��هام وجود دارد که این موضوع می تواند امیدواری هایی 

را نسبت به روند بازار ایجاد کند.
وی خاطرنش��ان ک��رد: ش��اخص ب��ورس در چند وقت 
گذش��ته در محدوده ی��ک میلیون و ۳۷۰ ه��زار واحد در 
نوس��ان بود، این در حالی اس��ت که اکنون این نوس��ان در 

محدوده های یک میلیون و ۴۰۰ هزار واحد است.
کلاهچ��ی ب��ه نگرانی های موجود در بازار اش��اره کرد و 
افزود: اکنون بازار در انتظار مش��خص شدن مسایلی مانند 
لایحه بودج��ه ۱۴۰۰، مذاکرات ایران با آمریکا و روش��ن 
شدن تکلیف FATF اس��ت و بعد از آن می توان روزهای 

خوبی را برای این بازار متصور بود.
وی اظهار داش��ت: بازار بعد از هر ریزش ش��دیدی که به 
روند صعودی باز می گردد با نوس��ان همراه می شود و این 

موضوع نباید سهامداران را نگران وضعیت بازار کند.
کلاهچی اظهار داش��ت: به دلیل رشد هیجانی شاخص 
بورس در چند ماه نخس��ت س��ال، ای��ن واکنش ها در بازار 
طبیعی است و اکنون سهامداران در حال نقد کردن سهام 

خود و خروج از این بازار هستند.
به گفته این کارش��ناس بازار س��رمایه، شاخص بورس 
برای چند روزی در نوس��ان اس��ت اما بعد از آن دوباره در 
مس��یر تعادلی قرار می گیرد و به روند صعودی خود ادامه 

خواهد داد.
وی ب��ا بی��ان اینکه روند فعل��ی معاملات ب��ورس را در 
س��ال های ۹۲ و ۹۴ در بازار ش��اهد بودیم، اظهار کرد: دید 
بلندمدت می تواند به کس��ب س��ود معقول در بازار کمک 
کند؛ بنابراین سهامداران باید نگاه خود را به کسب بازدهی 

از این بازار تغییر دهند.

دبیرکل پیشین بورس اوراق بهادار تهران بر این باور 
است که نتیجه سلب امکان رقابت از تولیدکنندگان و 
شرکت ها از طریق مداخلات دستوری، کاهش حاشیه 
سود شرکت ها است که موجب می شود مردم به  عنوان 

سهامداران شرکت ها، زیان دیدگان اصلی باشند.
حسین عبده تبریزی در گفت وگو با ایسنا، با تاکید 
بر اینکه ورود مس��تقیم دولت ب��ه مداخلات قیمتی، 
نمی توان��د کاه��ش قیمت ه��ا و ارزان��ی کالا را برای 
مصرف کننده به ارمغان آورد، توضیح داد: برای روشن 

شدن این جریان چگونگی معاملات را مرور کنیم.
وی توضیح داد: وقت��ی یک عرضه کننده کالایی در 
ب��ورس ناگزیر می ش��ود با قیمتی زیر نرخ تمام ش��ده 
یا با قیمتی دس��توری و بدون رقاب��ت محصول خود 

را بفروش��د، بازار به دلیل کشش��ی که دارد، شروع به 
ایج��اد فضایی برای خرید و ف��روش بدون نظارت و با 
قیمت ه��ای خ��ارج از قاعده می کن��د. در جریان این 
تح��ول، عده ای که محصولات خود را در بورس عرضه 
کرده و با نرخ دس��توری به فروش رس��انده اند، دچار 
زیان می ش��وند و از محل این زیان وارده، سهامداران 

آنها نیز متضرر خواهند شد.
به گفته این تحلیلگر، ازآنجاکه در یک س��ال اخیر، 
فضای عمومی برای حضور در بورس بالا رفته و تعداد 
سهامداران حقیقی و خرد نیز در بورس افزایش  یافته، 
پس بخشی از این زیان دیدگان هم همان سهامداران 
خرد و مردمی هس��تند که اندک سرمایه خود را برای 

کسب سودی بهتر به بورس آورده اند.

این کارش��ناس ب��ازار س��رمایه ادام��ه داد: اما این 
اتفاق، فق��ط یک جنبه ن��دارد و از محل قیمت هایی 
که در بازار س��یاه شکل می گیرد نیز مردم دچار زیان 
می ش��وند. به عبارت ساده تر، وقتی قیمت ها در بورس 
از حال��ت منطق��ی کمتر اس��ت، محص��ولات در بازار 
آزاد ب��ا قیمت هایی بالا به فروش می رس��د؛ بنابراین، 
ه��دف دولت برای حمایت از مصرف کننده هم محقق 
نمی ش��ود و مناف��ع این قیمت گذاری های دس��توری 
در حلقه ه��ای میانی تولی��د به گروه��ی افراد خاص 
که بیش��تر از آنان، به عنوان واس��ط های ویژه خوار یاد 
می ش��ود، تعلق می گیرد. بر این اساس، مصرف کننده 
ناگزیر است محصولات موردنظر خود را با قیمت های 
بالا و بدون هیچ حمایت قیمتی خریداری کند. این در 

حالی اس��ت که دولت از تولیدکنندگان حمایت هایی 
مانند ارائه یارانه های انرژی و... داشته؛ با این انگیزه که 

این حمایت ها درنهایت، به مصرف کننده برسد.
دبیرکل پیش��ین بورس اوراق به��ادار تهران تأکید 
ک��رد: درواقع، ن��ه  فقط حمایت های قیمتی به دس��ت 
مصرف کنن��ده نرس��یده بلک��ه به دلی��ل مداخله های 
دستوری در بازار، مکانیسم عرضه و تقاضا نیز از حالت 
طبیعی خارج ش��ده و قیمت ها از حالت رقابت آزاد نیز 

فراتر رفته است.
بر اس��اس ماده ۱۸ قانون توسعه ابزارها و نهادهای 
مال��ی جدید، دولت مکلف اس��ت به ج��ز دارو، کالای 
پذیرفته شده در بورس را از نظام قیمت گذاری خارج 

کند.

تحلیلگر بازار سرمایه با اشاره به منفی شدن شاخص کل در 
هفته گذشته گفت: تردید در خرید و فروش میان سهامداران 

باعث شده بازار نتواند روند مناسبی به خود بگیرد.
ش��کور علیش��اهی در گفت وگو ب��ا ف��ارس، در خصوص 
روندهای بورس در هفته های گذش��ته اظهارکرد: ش��اخص 
ب��ورس بین بالا رفت��ن و پایین آمدن مردد اس��ت. یعنی هم 
سهامدارانی که در بخش تقاضا هستند و هم سهامدارانی که 
می خواهند سهام خود را بفروشند در یک تردید کامل به سر 
می برند. علیشاهی با اش��اره به دلایل این تردید سهامداران، 
ادام��ه داد: این مس��ئله چن��د دلی��ل دارد. اولا گزارش های 

۹ماه ش��رکت ها عالی بوده اس��ت که این مسئله در بالا رفتن 
تقاضا نقش زیادی دارد. تحلیلگر بازار س��رمایه تصریح کرد: 
ام��ا در طرف دیگر آینده اقتصاد کش��ور با توجه به بودجه ای 
که دولت به مجلس ارائه کرده اس��ت، چندان روش��ن نیست 
و این قدرت فروش��ندگان را تقوی��ت می کند. این ابهام باعث 
می شود سهامداران نه خرید داشته باشند و نه فروش آنچنانی 
وجود داشته باش��د. وی ضمن بیان این موضوع که نمادهای 
شاخص ساز در هفته های گذشته منفی بوده اند و این شاخص 
کل را منفی کرده اس��ت، تاکید کرد: یکی از علت های اصلی 
منفی شدن نرخ شاخص س��ازها در روزهای گذشته این بود 

که پولی که در ماه های ابتدایی س��ال وارد بورس شده بود، در 
ماه های گذشته خارج ش��ده و در آذرماه هم که پول حقیقی 
وارد بازار شد، میزانش آن قدری نبود که بتواند بخش تقاضای 
سهام های بزرگ و دولتی را تحریک کند. علیشاهی با اشاره به 
حجم معاملات در هفته گذشته افزود: پول موجود در بازار نیز 
قدرت بالا بردن نرخ سهام شرکت های شاخص ساز را نداشته 
و حرکت پول در صنعت های مختلف موید این مس��ئله است. 
در این وضعیت، یک روز صنعت پالایشگاهی مثبت می شود، 
یک روز بانکی و یک روز فلزات و یک روز هم خودرویی ها. این 
نش��ان می دهد پول موجود در بازار ت��وان بالا بردن نمادهای 

ش��اخص س��از و بزرگ را به صورت یکجا ندارد. تحلیلگر بازار 
س��رمایه تصریح کرد: بعد از اینکه س��هامداران متوجه شدند 
نمی توانند ش��اخص س��ازها را ب��ه حرک��ت در بیاورند، وارد 
سهم های کوچک شدند که مثبت شدن شاخص کل هموزن 
در حال��ی که ش��اخص کل منفی بوده اس��ت، این موضوع را 
نشان می دهد. وی گفت: بعد از حمایت های صورت گرفته از 
بازار، افراد به س��مت نمادهای شاخص ساز متمایل شدند که 
این مسئله سبب ش��د سهامداران دست به فروش سهم های 
کوچک بزنند و مثبت ش��دن شاخص و منفی شدن شاخص 

کل هموزن به این علت بوده است.

کارش��ناس بازار س��رمایه ا بیان اینکه اقداماتی که به 
عن��وان بازارگردانی در حال انجام ب��وده و به هیچ عنوان 
بازارگردانی نیس��ت، بلکه رفع مس��ئولیت است، گفت: 
خری��د و فروش دس��توری نه تنها به تع��ادل بازار کمک 
نمی کند. هوم��ن عمیدی در گفت وگو ب��ا بورس نیوز با 
بیان اینک��ه اقداماتی که به عن��وان بازارگردانی در حال 
انجام اس��ت به هیچ عنوان بازارگردانی نیس��ت بلکه رفع 
مسئولیت اس��ت، اظهار کرد: برای بازارگردانی باید یک 
هدف، رس��الت و تارگت مشخص ش��ود. کارشناس بازار 
سرمایه با بیان اینکه بار منفی قراردادن بازارگردان بیشتر 
از بار مثبت آن بوده ادامه داد: به بازارگردان اختیاری داده 
نش��ده تا جایی که نیاز دارد سهام را خریداری و نسبت به 
متعادل ش��دن آن اقدام کند بلکه بر اساس یک ظرفیت 
مش��خص و یک حجم تعریف ش��ده قبل��ی، باید اقدام به 

خریداری س��هم کند، بنابراین چنین رویکردی کمکی 
به تع��ادل بازار نمی کن��د. وی گفت: اینکه بن��ا به تعهد 
مقدار سهم مشخصی خریداری شود به همان نسبت هر 
روز بازار فروش��نده اس��ت و در مقابل پایین تر از نرخ روز 
قبل خرید می کند که به آن نوس��انگیری گفته می شود. 
عمیدی بیان کرد: درحال حاضر در بازارگردانی به تعادل 
فک��ر می کنیم، ام��ا در مقابل محدودیت ب��رای خرید و 
فروش قرار می دهیم که این مس��ئله با هم مغایرت دارد، 
باید دست بازارگردان به اندازه ای باز باشد که صف خرید 
و فروش قفل نش��ود بلکه درحال حاضر اینگونه نیست و 
فقط بازارگردان س��قف تعیین شده را خریداری می کند. 
کارش��ناس بازار سرمایه با بیان اینکه مدیران بورس چرا 
فقط به دنبال تعادل هستند، تصریح کرد: چرا برای سهام 
تارگت و بازدهی تعریف نمی شود تا بازار کمی بیمه شود، 

باید اجازه داد بازارگردانی علاوه بر تعادل مشمول بازدهی 
ش��ود و اجازه داده شود اشخاصی که در حال سهامداری 
با س��هم بازارگردان هس��تند به اندازه سود بانکی منتفع 
شود. وی گفت: خرید های بازارگردان سهم ها را پایین تر 
می ب��رد، هنگام��ی ه��م که س��هم صف خرید ش��ده به 
بازارگردان فشار وارد می شود سهامی که خریداری کرده 
را ب��ه اندازه تعهداتش عرضه کند و افرادی هم که از رانت 
بهره مند هستند از سرخطی استفاده می کنند. عمیدی 
تاکی��د کرد: خرید و فروش دس��توری ن��ه تنها به تعادل 
صف خریدو فروش کمک نمی کند بلکه از اهداف تعیین 
شده نیز دور می شود و هیچ بازدهی معقولی هم برای آن 
تعریف نش��ده است. کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه 
برای نماد های بزرگ بازارگردانی در حد دستوری شکل 
گرفته اس��ت، خاطرنش��ان کرد: باید برای هم شرکت ها 

بازارگردان��ی اجب��اری و با مکانیزم س��ختگیرانی اعمال 
ش��ود و در صورت سرپیچی، نمادی که بازارگردان ندارد 
تا زمان تعیین بازارگردان بس��ته ش��ود. وی گفت: زمانی 
که بازارگردان یک س��وم از منابع مالی در اختیارش باقی 
مانده، باید درخواست دریافت وجه به اندازه کل منابع را 
انج��ام دهد تا در صورت اتم��ام نقدینگی، پول جدید در 
حس��اب قرار گیرد نه اینکه بازارگردانی متوقف ش��ود تا 
شرکت پول تزریق کند یا سازمان برای شروع مجوز دهد 
این کار و روند اش��تباه اس��ت. عمیدی با بیان اینکه برای 
نماد های بزرگ نیز باید از چند بازارگردان استفاده شود، 
نمی توان نماد های بزرگ را با یک بازارگردان جمع کرد، 
افزود: باید بازار س��رمایه را ب��رای مردم به یک مکان امن 
تبدیل کرد و اگر این امنیت وجود نداش��ته باش��د از بازار 

خارج می شوند.

سود »فولاژ« 230 ریال افزایش یافت
ش��رکت فولاد آلی��اژی ای��ران در دوره ۶ ماهه منتهی به ۳۱ ش��هریور ماه ۱۳۹۹ 
)حسابرسی شده(، به ازای هر سهم خود یک هزار و ۱۳۰ ریال سود کنار گذاشت که 
نسبت به گزارش حسابرسی نشده که سود هر سهم ۹۰۰ ریال اعلام شده بود، افزایش 

۲۳۰ ریالی را نشان می دهد.
به گزارش سنا، شرکت فولاد آلیاژی ایران با سرمایه ثبت شده ۶ هزار میلیارد ریال، 
صورت ه��ای مالی میان دوره ای ۶ ماهه دوره مالی منتهی به ۳۰ اس��فند ۱۳۹۹ را به 

صورت حسابرسی شده منتشر کرد.
ش��رکت فولاد آلی��اژی ایران در دوره یاد ش��ده، مبل��غ ۶ ه��زار و ۷۸۰ میلیارد و 
۵۰۹میلیون ریال س��ود خالص کسب کرد و بر این اساس مبلغ یک هزار و ۱۳۰ ریال 
س��ود به ازای هر سهم خود اختصاص داد که نسبت به دوره مشابه در سال گذشته از 

افزایش ۱۵۳ درصدی برخوردار است.
در گزارش حسابرسی شده شرکت فولاد آلیاژی ایران، افزایش ۲۳۰ ریالی در سود 
هر س��هم مشاهده می شود. بر این اساس در گزارش حسابررسی نشده سود هر سهم 
۹۰۰ ریال و سود خالص ۵ هزار و ۶۶۴ میلیارد و ۸۴۵ میلیون ریال اعلام شده است.

»فولاژ« در دوره ۶ ماهه سال مالی منتهی به اسفند ۹۸، به صورت حسابرسی شده، 
مبلغ ۲ هزار و ۶۷۶ میلیارد و ۳۸۶ میلیون ریال سود خالص کسب کرد و بدین ترتیب 

مبلغ ۴۴۶ ریال سود به ازای هر سهم خود اختصاص داده بود.
همچنین براس��اس این گزارش، ش��رکت فولاد آلیاژی ایران در صورت های مالی 
میان دوره ای تلفیقی ۶ ماهه منتهی به ۳۱ ش��هریور ماه ۱۳۹۹، س��ود هر س��هم را با 
افزایش ۱۳۵ درصدی نس��بت به سال گذشته، یک هزار و ۲۰۶ ریال و سود خالص را 

۷ هزار و ۲۳۶ میلیارد و ۲۷۶ میلیون ریال اعلام کرده بود.

جوزدگی در بورس بیداد می کند
چند روز قبل توئیتی از ظریف درباره احتمال جنگ هیجانی بین گروه های بورسی 
انداخ��ت. در فضای مجازی، آن قدر که بورس بازان احتمال جنگ را جدی گرفتند و 
به تحلیل این قضیه پرداختند. باید دید واکنش بازار سرمایه به این موضوع چیست؟
نوید خاندوزی کارش��ناس بازار سرمایه در گفت وگو با بورس نیوز در این خصوص 
بیان کرد: به هرحال واکنش بازار بس��تگی به دیدگاه دوس��تان فعال در بازار سرمایه 
دارد؛ ولی به نظر می رس��د تمرکز بر این ش��ایعات و حواش��ی بیش��تر بهانه ای برای 
خریدوفروش سهامداران باشد ؛ حداقل در چند وقت اخیر، اهالی بازار سرمایه هرگاه 
در مورد مسائل سیاسی اظهارنظر کرده اند، نظراتشان تحت تأثیر هیجان و جوزدگی 

و بر پایه مفروضاتی نادرست بوده است.
وی افزود: معتقدم با انتش��ار گزارش های ۹ ماهه، شرایط بازار سرمایه بهتر خواهد 

شد و این شایعات تأثیری بر روند بازار سرمایه ما نخواهد داشت.
این کارش��ناس بازارس��رمایه تصریح کرد: اگر به دنبال تحلیل آثار احتمال جنگ 
بر بازار س��رمایه هس��تید، ابتدا تأثیر این شایعه را بر سایر بازار ها بررسی کنید. منطقا 
اگر قرار باش��د اتفاقی رخ دهد، نخس��تین بازاری که واکنش نشان می دهد باید بازار 
ارز باش��د؛ حال آنکه در بازار ارز هیچ خبری نیس��ت و بعضی بورسی ها تا وقوع جنگ 

پیشرفته اند! این رفتار ها جز جوزدگی معنایی ندارد.
وی اضافه ک��رد: البته رفتار های هیجانی فقط مختص تازه وارد ها نیس��ت و اتفاقا 
برخی فعالان قدیمی بازار هم اس��یر ش��ایعات و حواشی هستند و وقتی برای فروش 

سهام بهانه ای ندارند، این شایعات را مبنا قرار می دهند.
خاندوزی تصریح کرد: در س��ال های قبل هم این ش��رایط را داش��ته ایم و بازار در 
مقطعی در جا زده و فنر قیمت ها جمع ش��ده و بعد بازار اس��تارت حرکت زده اس��ت. 
حالا هم به کلیت بازار خوش بین هستم و معتقدم انتشار گزارش های ۹ ماهه روز های 

بهتری رقم خواهد زد.

بهترین گزینه های سرمایه گذاری 
یک کارش��ناس بازار سرمایه گفت: برای س��رمایه گذاری با یک ریسک منطقی و 
بازدهی مناس��ب می توان صنایع بانکی، پالایشگاهی و برخی از نمادهای گروه فلزات 
اساس��ی را معرفی کرد، این گروه ها با یک ریس��ک منطقی بازدهی خوبی را به همراه 

خواهند داشت.
به گزارش س��نا، ولید هلالات به بررس��ی روند این روزهای بازار و دلایل معاملات 
هیجانی پرداخت و گفت: بازار س��هام ریزشی را در ماه های گذشته تجربه کرد، اما در 
۶ هفته گذش��ته توانست خودش را به تعادل برساند، براین اساس بسیاری از نمادها 

توانستند بازدهی های متفاوتی در این مدت داشته باشند.
وی با اش��اره به اینکه چند اتفاق مختلف باعث ش��د ذهن بازار درگیر ش��ود، گفت: 
این در حالی اس��ت که ش��رایط بنیادی پیرامون بازار خوب اس��ت؛ نرخ کامودیتی ها 
در ماه های گذش��ته به ش��دت بالا رفته است، تزریق واکسن کرونا در دنیا آغاز شده و 
این موضوع نگرانی ها را از بحران اقتصاد جهانی کاهش داده اس��ت؛ همچنین رش��د 
نرخ جهانی نفت را ش��اهد هس��تیم و حتی در داخل می توان به کاهش ریس��ک های 
سیاس��ی امید داش��ت اما چند مورد به شدت س��رمایه گذاران بورسی را نگران کرد.
هلالات توضیح داد: شاخص کل در محدوده ۱.۵ میلیون واحد بود که سرمایه گذاران 
حقوق��ی و نه��ادی اقدام به عرضه ه��ای پرحجم کردند که باعث ترس ش��دیدی در 
کلیت بازار ش��دند.این کارش��ناس بازار س��رمایه تصریح کرد: مش��کل اساسی این 
اس��ت که حقوقی های نهادی بدهی های س��نگینی دارند، به طور مثال صندوق های 
سرمایه گذاری معوقات حقوق کارکنان را از فروش سهام تهیه می کنند و ۵۰ میلیون 
س��هامدار عدالت این روزها تحت تاثیر عرضه های حقوقی های نهادی هس��تند. این 
کارشناس بازار سرمایه در خصوص معرفی بهترین گزینه های سرمایه گذاری با نگاه 
میان مدت و بلندمدت گفت: برای س��رمایه گذاری با یک ریس��ک منطقی و بازدهی 
مناسب می توان صنایع بانکی، پالایشگاهی، فولاد و متانولی ها از گروه پتروشیمی را 
معرفی کرد. این گروه ها با یک ریس��ک منطقی، بازدهی خوبی خواهند داشت البته 
ممکن اس��ت برخی صنایع دیگر با ریسک های بسیار بالاتر، سودهای بالاتری داشته 
باشند. وی خطاب به سرمایه گذاران گفت: همیشه برآیند راهبردی خود را به گونه ای 
طراحی کنید که همه تحلیل ها در کنار هم قرار بگیرد تا با حداقل ریس��ک، بازدهی 
معقولی داشته باشید. هلالات خاطرنشان کرد: سرمایه گذار باید بداند که سهم را در 
چه قیمتی بخرد و همچنین وقتی قصد فروش سهم در نرخ بالاتر را دارد در نظر بگیرد 
آیا خریدار وجود دارد یا خیر، بازار س��رمایه یک موجود زنده اس��ت و همیشه فرصت 

برای جبران وجود دارد پس عجولانه رفتار نکنید.

روی خط خبر
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